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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT
21 / 2024

ASSISTENTS

Alcalde–president:
JORDAN FARNÓS, JORDI

Regidors i regidores:
ABELLÓ GINER, MARGARITA
ALBERICH BOSCH, SELENE
BEL ALEMANY, LLUÍS
BEL GUERRERO, MARIA DOLORS
BEL HOMEDES, JAUME
BONFILL MORENO, JOAN CARLES
CABALLÉ TUDÓ, MARIA PILAR
CARDONA IBAÑEZ, YOLANDA
GRAU FERRER, VÍCTOR
LLEIXÀ FORTUÑO, MAR
PEDRET PIJOAN, ROGER
REHUES GRAU, ANNA
RIPOLL CASTELLÓ, MÒNICA
ROIGÉ PEDROLA, MERITXELL
RUPÉREZ MONREAL, SÒNIA
SOROLLA DURÁN, JORDI
TOMÀS AUDÍ, DOMINGO 
VALLESPÍ CERVETO, JOSÉ FRANCISCO
VIÑA ARIÑO, MARIA JESÚS

Secretari accidental:
GARCIA EGEA, MANUEL

Han excusat la seva assistència:
OLOGARAY ARASA, ÒSCAR

Tortosa, essent les vuit hores i quinze minuts del dia
vint-i-sis de setembre de dos mil vint-i-quatre, prèvia
convocatòria  girada  a  l'efecte,  es  reuneixen  en
primera convocatòria al Saló de Sessions de la casa
consistorial,  els  membres  de  l'Excel·lentíssim
Ajuntament de Tortosa que al marge es relacionen,
a l’objecte de realitzar  sessió  extraordinària sota  el
següent

ORDRE DEL DIA

I. PART RESOLUTIVA

PRESIDÈNCIA

01 – Proposta  d’acord  d’aprovació  de l’inici  d’expedient  per  a  la  constitució  de la  «Mancomunitat  de
municipis Tortosa-Roquetes-Alfara de Carles»,  i  designació del representant municipal a la comissió per
elaborar el projecte d’estatuts.

02 – Proposta d’acord d’aprovació del conveni de concertació amb la Diputació de Tarragona i el document
de planificació definitiu singularitzat per a l’execució del Pla ImpulsDipta 2024-2027 al municipi. 

GOVERNANÇA MUNICIPAL

03 – Proposta d’acord d’aprovació del Compte General de l’Ajuntament de Tortosa corresponent a l’exercici
2023.

GESTIÓ DE L’ESPAI PÚBLIC

04 – Dictamen de proposta d’acord d’aprovació de la modificació del termini de la pròrroga extraordinària
del contracte de concessió administrativa per a la gestió i explotació del pàrquing de la plaça Alfons XII de
Tortosa.
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*-*-*

El president declara oberta la sessió i procedeix a tractar els punts inclosos a l'ordre del dia:

I. PART RESOLUTIVA

PRESIDÈNCIA

01 –  PROPOSTA  D’ACORD  D’APROVACIÓ  DE  L’INICI  D’EXPEDIENT  PER  A  LA  CONSTITUCIÓ  DE  LA
«MANCOMUNITAT  DE  MUNICIPIS  TORTOSA-ROQUETES-ALFARA  DE  CARLES»,  I  DESIGNACIÓ  DEL
REPRESENTANT MUNICIPAL A LA COMISSIÓ PER ELABORAR EL PROJECTE D’ESTATUTS.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

«EXPOSA:

Fets

I.   Atesa la Memòria redactada, a data 12 de setembre de 2024, per la TAG de l’Ajuntament de Roquetes
relativa a la conveniència de constituir una nova Mancomunitat amb els municipis de Tortosa i Alfara de
Carles, i que figura, com a Annex, a aquesta proposta, formant-ne part, a tots els efectes.

II. Atenent que la iniciativa per a constituir una mancomunitat s'ha d'aprovar amb el vot favorable de la
majoria simple del nombre legal de membres de cadascun dels ajuntaments que s'associïn, i que, en el
mateix acord, cadascun dels municipis interessats han de designar un membre que integrarà la Comissió
que ha d’elaborar el projecte d'estatuts que han de regir la futura mancomunitat.

Fonaments de dret

PRIMER. EL MODEL D’ORGANITZACIÓ TERRITORIAL I LA PLANTA LOCAL

Segons  el  Dictamen 76/2021  de la  Comissió Jurídica Assessora:  «La  Constitució espanyola  de  1978
(CE) ha establert un model d’estat descentralitzat (article 2 i títol VIII de la CE). La característica essencial
d’ aquest  model  és la distribució del poder públic des d’un punt de vista territorial:  l’existència d’una
descentralització territorial de poder públic. En concret,  aquest model constitucional d’estat distribueix el
poder en tres nivells territorials de govern: el nivell estatal, el nivell intermedi (regional o autonòmic) i el
nivell local.

La necessitat constitucional dels tres nivells de govern esmentats es reflecteix en allò disposat en l’article
137  de  la  CE:  “L’Estat  s’organitza  territorialment  en  municipis,  en  províncies  i  en  les  Comunitats
Autònomes que es constitueixin [...].” És cert que, en aquest precepte constitucional, l’Estat no apareix
com un nivell de govern diferenciat, sinó com el resultat de la suma dels altres nivells  de govern (intermedi
i local). Això s’explica per la manca de rigor terminològic del precepte en la seva redacció i pel caràcter
polisèmic  del  terme  “estat”  en  el  text  constitucional.  En  efecte,  el  Tribunal  Constitucional  ha  tingut
l’oportunitat   de destacar el fet que la Constitució fa una utilització “claramente anfibiológica” de terme
“estat”,  la  qual  cosa  “puede  originar  algún  equívoco”.  Així  ja  ho  va  posar  en  relleu  en  la  Sentència
32/1981, de 28 de juliol, del Ple del Tribunal Constitucional: “Es obvio, para comenzar, que el término
Estado es objeto en el texto constitucional de una utilización claramente anfibiológica. En ocasiones (así
artículos 1, 56, 137 y en la propia rúbrica de su título VIII,  por mencionar  solo  algunos  ejemplos)  el
término  Estado  designa  la  totalidad  de  la  organización  jurídico-política  de  la  nación  española,
incluyendo las organizaciones propias de las nacionalidades y regiones que la integran y la de otros entes
territoriales dotados de un grado inferior de autonomía; en otras,   por el contrario (así en los artículos 3.1,
149, 150) por Estado se entiende sólo el conjunto de las Instituciones generales o centrales y sus órganos
periféricos,  contraponiendo estas  instituciones  a  las  propias  de  las  Comunidades  Autónomas y otros
entes territoriales autónomos [...] Esta contraposición [...] puede originar algún equívoco” (fonament jurídic
5).

En  definitiva,  és  pacífic  que  la  voluntat  del  legislador  constituent  és  l’  establiment  d’un  model  de
distribució territorial del poder públic en tres nivells territorials de govern. Realitat aquesta reiteradament
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confirmada per la jurisprudència constitucional, així, per exemple, per l’esmentada Sentència del Tribunal
Constitucional 32/1981: “la Constitución prefigura [...] una distribución  vertical  del  poder público entre
entidades  de  distinto  nivel  que  son  fundamentalmente  el  Estado,  titular  de  la  soberanía,  las
Comunidades  autónomas,  caracterizadas  por  su  autonomía  política,  y  las  provincias  y  municipios,
dotadas de autonomía administrativa de distinto ámbito” (fonament jurídic 3). Cal advertir, però, que la
qualificació de l’autonomia local com a merament administrativa va ser superada amb el pas del temps, a
favor  de  la  seva  configuració  com  una  veritable  autonomia  de  naturalesa  política,  expressió  del
reconeixement d’un àmbit de decisió propi i de la possibilitat de posar en pràctica polítiques pròpies en les
matèries de la seva competència.  Un   exemple   d’aquesta   evolució   és   la   progressiva   acceptació,
per  la jurisprudència del Tribunal Constitucional i del Tribunal Suprem, de la interpretació del principi de
legalitat com a vinculació negativa –i no positiva– respecte a les entitats locals dotades d’autonomia i, en
el  cas de les  normes municipals,  la  modulació  de la  reserva de llei  en àmbits  tan  rellevants  com el
sancionador i el tributari.

A diferència dels altres dos nivells de govern territorialment superiors (estatal i intermedi), el nivell local
presenta com a peculiaritat la seva composició plural. En altres paraules, està integrat per una pluralitat
d’ens públics diferents (tipus d’entitats locals). En la mesura en què aquesta diversitat d’entitats tenen
diferents àmbits territorials, es pot afirmar l’existència d’una pluralitat de subnivells territorials de govern
local.  La seva determinació correspon a l’  ordenament jurídic,  en concret,  a la Constitució,  a l’Estatut
d’autonomia corresponent i a la legislació estatal i autonòmica, en matèria de règim local.

La Constitució preveu l’existència necessària dels següents tipus d’entitats locals: municipi, província i illa
(en els arxipèlags). La garantia constitucional s’ estén a la seva existència i la seva autonomia. Aquestes
dades,  en  conseqüència, queden fora de la disponibilitat  del legislador infraconstitucional (estatutari i
ordinari).  Dels  tipus  d’ens  locals  d’existència  constitucionalment  necessària  es  deriva,  d’una  manera
lògica, la també necessària existència per  a la Constitució de dos subnivells de govern local: el nivell
municipal, integrat pels municipis; i el nivell supramunicipal (o intermunicipal), format per les províncies i
les illes.  Cal  constatar,  doncs,  la  manca de previsió  en el  text  constitucional  de les  entitats  de nivell
territorial inferior al municipi i, per tant, del subnivell inframunicipal de govern local. Per tant, no és un
tipus d’entitat local que gaudeixi de garantia constitucional en relació amb la seva autonomia, i ni tan sols
respecte a la seva existència.

La legislació infraconstitucional, en canvi, sí que ha previst expressament l’  existència d’entitats locals
d’àmbit territorial inferior al municipal. D’entrada, tots el estatuts d’autonomia reconeixen l’existència dels
nivells  municipal  i  supramunicipal,  però  no  mantenen  una  posició  unànime en  relació  amb el  nivell
inframunicipal.  En  efecte, només alguns textos estatutaris mencionen  expressament aquestes entitats
locals inframunicipals i  amb una terminologia variada (“entitats d’àmbit  territorial  inferior al  municipi”,
“entitats locals menors”,  o “entitats municipals descentralitzades”). Per la seva banda, la legislació sobre
règim local,  tant la bàsica estatal,  com les autonòmiques de desplegament, regulen aquestes entitats
inframunicipals i, per tant, reconeixen aquest tercer subnivell de govern local.

En definitiva, del conjunt de l’ordenament local es deriva que el nivell de govern local es compon de tres
subnivells de govern: el municipal, el supramunicipal (o intermunicipal) i l’inframunicipal. L’eix sobre el qual
gira la relació entre els tres subnivells territorials de govern local és la centralitat del municipi: és el tipus
d’entitat local que ocupa la posició central en el nivell local. La qual cosa implica, paral·lelament, que el
nivell  municipal  és  el  subnivell  central  de  govern  local.  En  aquest  sentit,  la  majoria  del  estatuts
d’autonomia i la legislació sobre règim  local, estatal i autonòmica, defineixen el municipi com l’entitat
bàsica de l’organització territorial  i,  a  més,  com  l’àmbit  primari  de  participació dels  ciutadans en els
assumptes públics».

SEGON. EL DRET D’ASSOCIACIÓ DE LES ENTITATS LOCALS, I EN PARTICULAR, DELS MUNICIPIS

L’organització territorial s’articula en torn d’una pluralitat d’entitats públiques de diferent nivell territorial.
En concret, en els termes ja indicats, el nivell de govern es caracteritza per la seva composició complexa, ja
que  està  format  per  diversos  subnivells  territorials  (municipal,  supramunicipal  o  intermunicipal  i
inframunicipal) que, al seu torn, estan integrats per diversos tipus d’entitats locals.

Constatada aquesta realitat, apareix la necessitat d’articular mecanismes  jurídics de relació, en concret,
de col·laboració, entre tots aquest subjectes. La finalitat d’aquests mecanismes no és altra que donar una
resposta adequada a la complexitat mateixa del sistema i a les disfuncions que poden sorgir en el  seu
funcionament  ordinari.  És  en  aquest  context  que  es  planteja  el  reconeixement  normatiu  del  dret
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d’associació a les entitats locals.

La Carta Europea d’Autonomia Local reconeix, en l’article 10, “el derecho de asociación de las Entidades
locales”. D’aquesta regulació convé destacar, en aquest moment, les tres dades següents: D’entrada, que
el reconeixement del dret es fa genèricament a les “entitats locals” i no només a un tipus concret. En
segon  lloc,  que,  en  rigor,  es  reconeixen  dues  manifestacions  diferents  i  complementàries  del  dret
d’associació.  D’una  banda,  el  dret  de  les  entitats  locals,  en  l’exercici  de  les  seves  competències,  de
cooperar i associar-se amb d’altres entitats locals per a la realització de tasques d’interès comú (apartat
primer). I de l’altra, el dret d’integrar-se en una associació per a la protecció i la promoció d’interessos
comuns (apartat segon). A l’últim, que la Carta fa aquest reconeixement del dret d’associació “en l’àmbit
de la llei” (apartat primer), i, per  tant, la seva concreció correspon a l’ordenament intern de cada estat,
segons les regles internes de distribució de competències.

La Constitució no ha reconegut, expressament, el dret d’associació de les entitats locals. No obstant això,
es  pot  entendre  que  aquest  dret  és  consubstancial  a  l’autonomia  local  i  que,  per  tant,  es  troba
implícitament en el reconeixement i la garantia constitucionals de l’autonomia municipal i provincial.  En
qualsevol cas, en la referència a la possible creació d’agrupacions de municipis diferents de la província
(article 141.3) es fàcil  incloure les agrupacions voluntàries, és a dir, les que troben com a fonament el dret
d’associació dels municipis.

De conformitat amb les previsions contingudes en l’article 87.2 de l’Estatut d’ Autonomia de Catalunya: “Els
municipis tenen dret a associar-se amb altres i a cooperar entre ells i amb altres ens públics per a exercir
llurs competències, i també per a complir tasques d'interès comú. A aquests efectes, tenen capacitat per a
establir convenis i  crear mancomunitats, consorcis i associacions i participar-hi, i també adoptar altres
formes d'actuació conjunta. Les lleis no poden limitar aquest dret si no és per a garantir l'autonomia dels
altres ens que la tenen reconeguda”.

L'article 44 de la Llei 7/1985 de 2 d'abril, reguladora de les bases de règim local i en termes similars,
l'art.115 del Decret legislatiu 2/2003 de 28 d'abril, pel que s'aprova el Text refós de la Llei municipal i de
règim local  de  Catalunya,  reconeixen el dret dels municipis a associar-se amb altres en mancomunitats
per a l'execució en comú d'obres i serveis determinats de la seva competència, reconeixent a aquestes en
naturalesa d'ens locals amb personalitat  i  capacitat jurídica per  al  compliment de llurs fins específics,
essent que per Decret de la  Generalitat  de  Catalunya 160/2001,  de 12 de  juny,  es va  procedir  a la
Declaració de Parc Natural dels Ports, la part del massís dels Ports situada a  les comarques del Baix Ebre,
el  Montsià  i  la  Terra  Alta,  amb  l'objecte  de  protegir-ne  els  valors  geològics,  biològics,  paisatgístics  i
culturals, respectant- ne el desenvolupament sostenible dels seus aprofitaments.

TERCER. RÈGIM JURÍDIC

Els articles 115 a 122 del Decret legislatiu 2/2003 de 28 d’abril, pel qual s’ aprova el Text refós de la Llei
municipal i de règim local de Catalunya, regulen les mancomunitats i entitats municipals descentralitzades.

Així, el primer d’aquests preceptes reconeix el dret dels municipis per a mancomunar-se, i l’article 116.2
prescriu que “les mancomunitats tenen la naturalesa d'ens locals amb personalitat i amb capacitat jurídica
per al compliment de llurs fins específics i es regeixen per llurs estatuts.”

Pel que fa a la present proposta que s’eleva al Ple, l’esmentat text legal, en el seu article 117 estableix que:
“La iniciativa per a constituir la mancomunitat s'ha d'aprovar  amb  el  vot  favorable  de  la  majoria  simple
del  nombre  legal  de membres  de  cadascun  dels  ajuntaments  que  s'associïn” ,  i  a  l’article  118.1
preveu que:  “El projecte d'estatuts de la mancomunitat ha d'ésser elaborat per  una  comissió integrada
per  un membre  de cada una de les  entitats  interessades, que ha d'ésser designat per l'acord a què fa
referència l'article  117 d'aquesta llei”.

El Decret 244/2007, de 6 de novembre, pel qual es regula la constitució i la demarcació territorial dels
municipis,  de les entitats municipals descentralitzades i de les mancomunitats de Catalunya regula les
mancomunitats de municipis, en els articles 48 a 50.

QUART.  INFLUÈNCIA  DE  LA  LLEI  ORGÀNICA  2/2024,  D’1  D’AGOST,  DE  REPRESENTACIÓ  PARITÀRIA  I
PRESÈNCIA EQUILIBRADA DE DONES I HOMES

Aquesta llei que ha entrat en vigor, el passat 22 d’agost, obliga a procurar que els òrgans col·legiats de
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representació política, en aquest cas, l’Assemblea General de la Mancomunitat, hagi d’estar integrada, de
manera equilibrada per dones i homes, garantint una presència mínima de dones, del 40%.

En conseqüència, PROPOSO al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels següents Acords:

PRIMER. Iniciar expedient per a la constitució de la "Mancomunitat de municipis de Tortosa-Roquetes-Alfara
de Carles", atesa la Memòria justificada que figura, com a Annex, a aquesta proposta, formant-ne part, a
tots els efectes.

SEGON. Designar, en els termes previstos a l’article 118.1 del Decret legislatiu 2/2003, al senyor alcalde
de l’Ajuntament de Tortosa per a què, en representació d’aquest Ajuntament, formi part de la Comissió,
que ha d’elaborar el Projecte d’Estatuts pels que es regirà la futura Mancomunitat,

TERCER.  Autoritzar  que  la  Presidència  de  l’esmentada  Comissió  l’ostenti  el  senyor  Ivan  Garcia  Maigí,
alcalde de l’Ajuntament de Roquetes, amb facultats de direcció, coordinació i proposta per a la realització
dels treballs d’elaboració del Projecte d’Estatuts de la Mancomunitat.

QUART. Notificar la present resolució als municipis de Roquetes i d’Alfara de Carles, als efectes oportuns.

CINQUÈ.  Comunicar a la Junta Rectora del Parc Natural del Port i a l’Associació de Veïns dels Ports de
Tortosa-Montcaro.»

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“I comencem amb el primer punt de l'ordre del dia. En este cas, la Proposta d'acord d'aprovació de l'inici de
l'expedient per a la constitució de la «Mancomunitat de Municipis Tortosa - Roquetes - Alfara de Carles», i la
designació del representant municipal a la comissió per elaborar el projecte d'estatuts. 

Sobre este punt és una qüestió que ja hem tractat en Junta de portaveus.  És una qüestió que s'està
treballant amb els diferents municipis que hem esmentat, per tant, Roquetes i Alfara de Carles. De fet, és
una  petició  d'estes  poblacions  i  que  va  en  la  línia  de  poder  treballar  de  manera  mancomunada  per
diferents  qüestions  que  ens  afecten  de  manera  conjunta  amb relació  als nostres  termes  i,  sobretot,
evidentment, a la gestió al Port i també al Parc Natural dels Ports. No sé si hi ha demanada la paraula per
algun grup.

Sí? Té la paraula la senyora Alberich en representació de la CUP.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Sí, des de la CUP celebrem la iniciativa de constituir la Mancomunitat de Municipis de Tortosa , Roquetes i
Alfara de Carles per gestionar el sòl urbà del Mascar, urbanització compartida entre els tres municipis.
Aquesta iniciativa ha de suposar una oportunitat per  cooperar  i  unir  esforços entre els tres municipis,
coordinar actuacions i optimitzar recursos, i també hauria de suposar una millora a l'hora d'implementar
mesures en matèria de prevenció d'incendis, un dels grans reptes del nostre municipi i del territori. Per això
hi votarem a favor.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies. Té la paraula la senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Gràcies. Bon dia, alcalde i regidores, regidors. Començo la meva intervenció posant de manifest que ara ja
és costum per part d'este govern de fer plens extraordinaris, perquè és evident que hi ha una falta de
planificació  i  de  gestió  quan  pertoca,  i  sempre  acaben  anant  tard  i  malament.  Portem  dos  plens
extraordinaris només en este mes de setembre, a més a més de l'ordinari. Però a més a més, estem a una
setmana i pocs dies del ple ordinari que suposo que com va ser el del setembre, acabarà estant buit de
contingut. És evident esta improvisació i potser també és evident la voluntat que la gent no vegi els plens
ordinaris, que és el que majoritàriament està veient la gent i que saben que tenen molta audiència i potser
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per això els acabem buidant de contingut. Però en tot cas, no pateixin que nosaltres n'acabarem fent igual
difusió de tots els punts que s'aproven en este plenari i també dels plens extraordinaris. 

Pel  que  fa  al  punt  que  ens  pertoca,  que  és  l'aprovació  de  l'inici  de  l'expedient  de  la  creació  de  la
Mancomunitat de Tortosa, Roquetes  i Alfara, per part del nostre grup manifestem els nostres dubtes al
voltant  de  crear  un  altre  organisme,  una  nova  mancomunitat,  una  nova  administració,  veient  també
l'experiència que ja tenim amb la Mancomunitat de Tortosa - Roquetes, que té una activitat mínima i que
genera  molta  feina  administrativa. Una  nova  mancomunitat  acabarà  generant  més  feina  per  als
treballadors  municipals,  especialment  els  de  Tortosa,  que  és  l'administració  més  gran  dels  tres
ajuntaments, sense tenir clar encara amb quina finalitat s'acaba constituint, més enllà del que se'ns va dir,
de poder assumir o demanar subvencions que si les pot demanar la Mancomunitat també les pot demanar
cada un dels ajuntaments, perquè està molt clar quina és la competència de cadascú i també quin és el
terme municipal de cadascú. A més a més, sense obviar que la competència més important, que és la
gestió  de  tot  l'àmbit  del  Parc  Natural,  correspon  al  Govern  de  la  Generalitat.  Per  tant,  no  hi  tenim
competències als ajuntaments. Tot i això, esperem a veure els informes definitius. Avui només és l'inici de
l'expedient i sempre tenint present que estaríem parlant d'una administració que ens aporti solucions i que
no suposi una càrrega més, especialment per al nostre Ajuntament, i més costos, evidentment, per als
tortosins i les tortosines. Per tant, el nostre vot avui serà d'abstenció.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyora Roigé.  Amb relació als plens extraordinaris, avui, si estem aquí, és precisament
perquè hem d'aprovar diferents qüestions que tenen a veure abans que finalitzi el  mes i,  per tant, és
evident que en esta línia es fa este ple extraordinari i, per tant, continuarem fent tots aquells que creguem
necessaris, com és obvi.  I  amb relació a la  Mancomunitat  de Municipis Tortosa,  Roquetes i  Alfara de
Carles, agrair el vot favorable de la CUP. Agrair en tot cas, la seua abstenció. Estem a l'inici del procés. És
una demanda, com he comentat, que té a veure amb la necessitat d'estos pobles i especialment també
amb el poble més menut com és Alfara de Carles, que així mos ho han fet arribar tant a Tortosa com a
Roquetes. I la voluntat és unir esforços, optimitzar recursos i , per tant, poder fer un treball conjunt de
millora, tant a les diferents urbanitzacions que ens afecten en este àmbit, com a la resta d'opcions que
hem comentat amb relació a promoure també des dels nostres ajuntaments i de manera conjunta el Parc
Natural dels Ports. Per tant, entenc que queda aprovat.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb onze vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la corporació dels grups municipals de MT–PSC–CP (7), ERC–AM (3) i CUP–AMUNT (1); i nou
abstencions corresponents als membres de la corporació del grup municipal de JUNTS (9).

02 –  PROPOSTA  D’ACORD  D’APROVACIÓ  DEL  CONVENI  DE  CONCERTACIÓ  AMB  LA  DIPUTACIÓ  DE
TARRAGONA I  EL  DOCUMENT  DE PLANIFICACIÓ DEFINITIU  SINGULARITZAT  PER A  L’EXECUCIÓ DEL  PLA
IMPULSDIPTA 2024-2027 AL MUNICIPI. 

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

«La  Diputació  de  Tarragona,  en  sessió  plenària  de  26  d'abril  de  2024,  ha  aprovat  definitivament  el
Reglament  regulador  de  la  cooperació  de  la  Diputació  de  Tarragona  amb  els  ens  locals  mitjançant
concertació, que té com a objecte regular la cooperació de la Diputació de Tarragona amb els ens locals
per  a la  prestació de l'assistència econòmica i  tècnica,  mitjançant  concertació,  en el  marc de l'article
36.2.a LRBRL, abans esmentat, i la disposició addicional vuitena de la Llei 38/2003, de 17 de novembre,
general de subvencions.

La Diputació de Tarragona, en sessió plenària de 31 de maig de 2024, ha aprovat definitivament el Pla
ImpulsDipta  –  Pla  de  cooperació  mitjançant  concertació  amb  municipis  i  entitats  municipals
descentralitzades , que té per objecte concretar de forma consensuada amb els ens locals l'activitat de
cooperació com a instrument per articular l'assistència econòmica i tècnica que la Diputació de Tarragona
presta als municipis i entitats municipals descentralitzades del Camp de Tarragona, Terres de l'Ebre i Baix
Penedès.

El 4 de juny de 2024, per Decret de la presidenta de la Diputació de Tarragona núm. 2024-0002719,
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s'inicia el procediment de concertació i es convoca a aquest ens local a participar a la mesa de concertació
on s'ha elaborat conjuntament el  document bàsic de planificació inicial  i  s'ha consensuat finalment el
document bàsic definitiu.

La Diputació de Tarragona, en sessió plenària 26 de juliol de 2024 ha aprovat el model de conveni de
concertació i la seva formalització amb els ajuntaments i entitats municipals descentralitzades del Camp
de Tarragona, Terres de l'Ebre i Baix Penedès per a l'execució del Pla ImpulsDipta 2024-2027. Així mateix,
ha aprovat els documents de planificació definitius per a cada municipi i entitat municipal descentralitzada
que consten a les actes de les meses de concertació.

En data 30 de juliol de 2024 s’ha rebut notificació de l’esmentat acord de Ple de la Diputació de Tarragona
acompanyat  del  conveni  de  concertació  i  del  document  de planificació  definitiu  singularitzat  d’aquest
Ajuntament per tal que sigui objecte d’aprovació i signatura en el termini de dos mesos a comptar de la
seva notificació.

La signatura dels convenis determina el naixement dels respectius drets i obligacions per les parts, i en el
cas que no s’aprovi o formalitzi el conveni de concertació per part de l’ens local, el Ple de la Diputació de
Tarragona emetrà resolució per declarar el desistiment, tal i com es disposa a l’article 26 del Pla Impuls-
Dipta - pla de cooperació mitjançant concertació amb municipis i entitats municipals descentralitzades.

Mitjançant informe de necessitats  de data 16 de setembre de 2024 s’ha posat de manifest la necessitat de
procedir a l’aprovació del Conveni de concertació entre la Diputació de Tarragona i aquest Ajuntament.

S’incorpora la memòria justificativa de data 16 de setembre  del conveni en els termes exigits per l’article
50.1 de la Llei 40/2015, d’1 d’octubre, de règim jurídic del sector públic.

En data 16 de setembre s’ha emès informe jurídic favorable a l’aprovació del conveni.

En data 18 de setembre de 2024, s’ha emès informe favorable d’intervenció núm. 763/2024.

El títol preliminar de la LRJSP (articles 47 a 53, ambdós inclosos) regula els convenis administratius, desenvo-
lupant-se un règim complet dels convenis on es determina el seu contingut mínim, classes, durada, extinció i
mesures de control. 

D’acord amb el que disposa l’article 47.1 de la LRJSP, els convenis són acords amb efectes jurídics adoptats
per les administracions públiques, els organismes públics i entitats de dret públic vinculats o dependents o
les universitats públiques entre si o amb subjectes de dret privat per a una finalitat comuna, així mateix, els
convenis no poden tenir per objecte prestacions pròpies dels contractes doncs, de ser així, la seva naturale-
sa i règim jurídic s’hauria d’ajustar al que preveu la legislació de contractes del sector públic.

Els convenis interadministratius corresponen als signats entre dues o més administracions públiques, o bé
entre dos o més organismes públics o entitats de dret públic vinculats o dependents de diferents adminis -
tracions públiques, i que poden incloure la utilització de mitjans, serveis i recursos d’una altra Administra -
ció Pública, organisme públic o entitat de dret públic vinculat o dependent, per a l’exercici de competències
pròpies o delegades (art. 47.2 a) LRJSP). 

L’ens local, en l’àmbit de les seves competències, pot subscriure convenis amb subjectes de dret públic i
privat, sense que això pugui suposar cessió de la titularitat de la competència, no obstant, quan el conveni
tingui per objecte la delegació de competències en una entitat local, s’ha de complir el que disposa la
LBRL.

D’acord amb l’establert a l’article 48.3 LRJSP, la subscripció de convenis ha de millorar l’eficiència de la
gestió pública, facilitar la utilització conjunta de mitjans i serveis públics, contribuir a l’exercici d’activitats
d’utilitat pública i complir la legislació d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera.

D’acord amb l’article 50.1 de la LRJSP, resta degudament acreditat a la memòria justificativa la necessitat i
oportunitat, l’impacte econòmic, el caràcter no contractual de l’activitat així com el compliment del contingut
exigit per l’article 49 de la LRJSP.

Amb el quòrum de majoria simple, i de conformitat amb l’anteriorment exposat, es proposa al Ple municipal
l’adopció dels següents ACORDS:
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Primer.-  Aprovar el conveni de concertació amb  la Diputació de Tarragona i el document de planificació
definitiu  singularitzat  per  a  l’execució  del  Pla  ImpulsDipta  2024-2017  al  municipi  de  Tortosa i  que
s’incorporen com annexos al present acord.

Segon.-  Adoptar  el  compromís  de consignar  als pressupostos dels anys 2025/2026/2027 els imports
planificats en el Pla Pla ImpulsDipta i la part d’aportació municipal.

Tercer.- Els crèdits de les aplicacions pressupostàries de cada exercici podran ser ampliats i/o redistribuïts
d’acord amb les reordenacions i modificacions que sorgeixin durant l’execució del Pla ImpulsDipta.

Quart.- Traslladar a la Intervenció Municipal el contingut del conveni als efectes oportuns. 

Cinquè.-  Notificar el present acord a la Diputació de Tarragona per procedir a la signatura del conveni.
 
Sisè.- Facultar l’Alcaldia-Presidència per la signatura del conveni i per dur a terme les actuacions que 
calguin per donar compliment als presents acords.

Setè.-  Actualitzar,  un cop es formalitzi  el  conveni,  la relació de convenis vigents publicats al  portal  de
transparència.
 
Vuitè.-  Publicar aquest conveni al DOGC. 

Novè.- Enviar  el  conveni  al  Registre  de  Convenis  de  Col·laboració  i  Cooperació  de  la  Generalitat  de
Catalunya, a través de la plataforma EACAT. »

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“Passem ara al segon punt. En este cas, proposta d'acord d'aprovació del conveni de concertació amb la
Diputació  de  Tarragona  i  el  document  de  planificació  definitiu  singularitzat  per  a  l'execució  del  Pla
ImpulsDipta 2024-2027 al municipi de Tortosa. En este cas estem davant d'esta proposta que s'ha fet per
part del govern de la Diputació per primera vegada a la demarcació en els últims anys, on el que han fet ha
sigut eliminar tota una sèrie de subvencions que tots els ajuntaments, de manera individual, havíem de
demanar a partir de convertir-ho en una concertació i, per tant, d'esta manera amb aquest anomenat Pla
ImpulsDipta 2024-2027, l'objectiu és que hi hagi també una gestió més àgil per a tots aquells recursos que
arriben des de la Diputació durant tot el mandat. En  este sentit, recordar que la mateixa Diputació ha
marcat tota una sèrie de mínims i diferents actuacions que s'han de fer. S'ha de destinar un 5% a diferents
temes relacionats amb la cultura. S'ha de destinar un 10 % a temes relacionats amb la salut pública. Un
15% a temes relacionats amb la transició ecològica i després, com també abans, era habitual amb el PAM,
la resta quant a inversió. I en aquest sentit, la proposta que també fem per part del govern municipal,
evidentment, va en aquesta línia, i sobretot, amb relació a les inversions, apostem per complementar les
subvencions que ja vam aconseguir per a la construcció de les dues llars d'infants i també la resta amb
relació a la millora de la via pública que és necessària a la nostra ciutat. També amb relació a la transició
ecològica, s'apostarà per la creació de plaques solars perquè estem compromesos amb el canvi climàtic i
també per a reduir el cost de l'energia a la nostra ciutat. I en l'àmbit de la cultura i de la salut pública,
diferents actuacions que es van fent i, com també eren habituals, s'estaven subvencionant per part de la
Diputació en els anys anteriors. S'hauria pogut aprovar també per Junta de Govern, però també pensem
que per un tema de transparència era millor  fer-ho pel plenari i, per tant, sotmetem a votació  este punt
que, com els comentava, és aquesta concertació amb la Diputació de Tarragona.

Té la paraula la senyora Alberich, en representació de la CUP.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Nosaltres hi votarem a favor.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“I té la paraula la senyora Roigé.”
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Intervenció de la Sra. Roigé

“Gràcies. Regidores i regidors, alcalde. Respecte a la justificació que ha dit del ple extraordinari , abans que
s'acabi el  més, sí que s'havia d'aprovar, però era el termini màxim. El  Pla ImpulsDipta de la Diputació va
marcar el dia 26 com a data límit perquè es portés al ple dels ajuntaments, però, vaja, que ho tenen des de
l'estiu, des de l'inici de l'estiu. El pla general s'aprova cada any. La Mancomunitat no és urgent fer-ho  avui
i, en tot cas, la pròrroga de l'aparcament de la plaça Alfons fa 35 anys que ho sabem que s'acabava. Per
tant, no hi havia cap punt que no sabessin que s'havia de fer durant este mes com a màxim. 

En tot cas, avui portem a aprovació el Pla ImpulsDipta, que són els recursos que destina la Diputació de
Tarragona a tots els  ajuntaments  de la  demarcació i  que enguany s'agrupen  sota un únic  pla,  el  Pla
ImpulsDipta.  Este mandat s'han agrupat així, però el passat mandat estos recursos, i voldria fer també
referència pel que fa a inversió, es van fer servir per tal de poder destinar a la inversió de la nova plaça de
l'Ajuntament. Una plaça amb un equipament que ha generat un canvi al centre de la ciutat i que ens ha
permès tenir una plaça Major, un lloc de moltíssima activitat, un centre de trobada. I, a més a més, també
en anys anteriors ho havíem destinat al centre històric, com és el cas del barri del Castell o el passeig de
les Cultures. Deixant de banda els recursos que cada any anaven a cultura, salut i transició ecològica i
despesa corrent que en este cas va tot amb el mateix pla i que abans anava amb convocatòries ordinàries,
i ara s'agrupa en un únic pla. I centrant-mos en la inversió, vostès han decidit no fer cap nou projecte de
transformació de la ciutat, sinó destinar els recursos a les llars d'infants. Unes llars que vull recordar que
no havien de costar ni un euro als tortosins i a les tortosines i que tot es finançava amb la subvenció de la
Generalitat, tal com van dir vostès a l'inici d'esta tramitació i veurem també si al final s'hauran de portar
més recursos. Ara ja hi destinem els de la Generalitat, els de la Diputació,  i  veurem que ens acabarà
costant finalment als tortosins. 

Però veiem també que seguim la transformació de la ciutat amb projectes importants. No és una prioritat ;
han deixat i han renunciat al projecte del Pavelló dels Josepets i al  Centre  històric. Han renunciat a la
reforma integral del pàrquing i la plaça Alfons, a la urbanització de Rambla Catalunya, a la urbanització de
l'avinguda Generalitat. No sabem res de l'aparcament, del nou aparcament d'Adif i podria anar seguint. I
ara  parlem  també  d'aquestes  llars  d'infants  que  no  havien  de  costar  ni  un  euro,  que  s'havien  de
subvencionar íntegrament amb aquests fons europeus a través de la Generalitat. Perquè això és el que van
dir també en campanya. També van dir que en farien tres, una  al centre històric i de moment, al  centre
històric no hi ha res, ni hi ha tampoc res pel que fa a inversió, de fet, menys del 10% del pressupost es
destina al centre històric. 

Però en tot cas, vostès parlen d'una llar d'infants que al seu moment havia de començar al setembre
d'enguany. Fa quinze dies havia de començar esta llar d'infants. No ha començat. No s'ha ni  adjudicat el
projecte, mentre aquells ajuntaments que estaven fent la mateixa tramitació, per exemple a les ciutats
veïnes i als pobles veïns, com pot ser Roquetes o Deltebre, ja ho tenen en marxa. I aquí encara tardarem
un  curs  més  a  fer-ho, simplement  per  no  haver  fet  bé  les  coses.  Tot  ha  estat  un  procés  ple  de
contradiccions, d'imprecisions i de desgavells. Quatre convocatòries, quinze requeriments, al seu moment,
perquè no s'havia complert ni l'habitabilitat, ni la seguretat, ni els incendis, ni la supressió de barreres
arquitectòniques. Seguim sense tindre, el dia d'avui, com dic, ni l'adjudicació feta en este cas, ni iniciades
les obres. Evidentment, la construcció de la llar ens va dir al principi que suposaria una quantia econòmica.
Nosaltres ja vam dir que no era suficient, tenint en compte el que ens havien dit vostès mateixos. Després
van portar una modificació pressupostària ampliant la partida fins a 1.900.000 euros quan havien dit que
era 1.100.000 euros. Després.  400.000 euros,  no en tenim prou.  Havien de disposar  també de més
recursos. Han acabat licitant un milió i mig. Per tant, suposo que ja deuen preveure sobrecostos i a més a
més, també van destinar una partida de l'IVA que no coincidia també amb la partida que van acabar fixant,
perquè no era el 21, sinó que hagués estat un 30% este IVA. Per tant, estem al davant d'una improvisació
constant i en este cas encara no sabem què ens costaran les llars. Però en tot cas, dit això, i tenint també
en compte que al seu moment, quan es va aprovar, tampoc sabem res del que vam demanar nosaltres,
que hi hagués bonificacions per classes socials, els preus acaben sent els mateixos o superiors que les
llars d'infants privades. Però en tot cas, el que nosaltres avui volem posar de manifest és que creiem que, i
tenint en compte el que vostès mateixos havien arribat a dir, aquestes llars d'infants no ens acabarien
costant res, avui estos recursos de la Diputació que podrien destinar-se a altres obres importants, s'acaben
destinant a les llars d'infants per una falta de planificació. Nosaltres, les coses les hauríem fet d'una altra
manera, però com que estem al davant d'una subvenció que es demana a la Diputació i que es demana
per part de tots els ajuntaments, no és una subvenció extraordinària, és la subvenció que demanen tots els
ajuntaments a la Diputació. El nostre vot serà favorable.”
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Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Roigé.  La veritat  és que  amb relació a l'explicació de les llars per acabar votant de
manera favorable em sembla surrealista, però en tot cas recordar-li algunes coses perquè crec que té una
miqueta de memòria selectiva. La primera és que vostès van ser els qui van prometre tres llars d'infants fa
setze anys i a l'hemeroteca ho diuen, una a cada banda de riu i un al polígon industrial. I en setze anys és
evident que van ser incapaços de fer cap llar d'infants i, a més a més, en totes les diferents convocatòries
de la Generalitat que hi havia presents no se'n van presentar cap ni una. I vostè mateixa, aquí va dir que no
s'hagués presentat i que per a vostès les llars d'infants no eren una prioritat, com és evident. Després,
quan  vostè  compara  amb  poblacions  veïnes  com  ara  Roquetes,  Recordar-li,  que  són  precisament
poblacions que es van acollir a convocatòries al mandat anterior i , per tant, no a la que ens vam acollir
l'actual Ajuntament de Tortosa. Amb relació als requeriments tècnics, ja ho vam discutir en el seu moment.
És habitual sempre que hi hagi, quan es fan subvencions, requeriments tècnics. Si vostè vol discutir sobre
qüestions tècniques i, en aquest sentit, atacar el treball que s'ha fet per part dels tècnics, ho lamento. Però
d'aquí a dir que això és un desgavell perquè es van fer tota una sèrie de requeriments tècnics, em sembla
de mal gust, com a mínim, i sobretot, falta de respecte per als diferents tècnics , precisament què han fet
els últims projectes. I  també recordar-li  que estàvem parlant d'un avantprojecte que era necessari  per
poder aconseguir les subvencions i que després es va fer el projecte executiu i on la Generalitat va donar el
vistiplau,  com  és  normal  i  habitual.  També  amb  relació  a l'adjudicació,  estem  pendents  ja  de  la
convocatòria de l'última mesa i, per tant, ben aviat serà adjudicada de manera o adjudicades de manera
definitiva a la construcció de les dues llars i també en relació amb el tema social, ja li vam explicar que el
mateix reglament preveu que hi pugui haver bonificacions a través de Serveis Socials, com també han fet
diferents ajuntaments del nostre territori.

En  tot  cas,  les  llars  d'infants  seran  una  realitat  durant  este  mandat.  Sí que  majoritàriament  seran
finançades per altres administracions i, per tant, per la Generalitat i per part, en este cas, de la Diputació i,
per tant, el cost directe que acabarà tenint per a l'Ajuntament serà mínim, que és el que sempre vam dir
davant de l'oportunitat que en estos moments  mos  s'obrien estos fons europeus en relació amb estes
subvencions. Per tant, igualment agrair-los-hi el vot favorable tant a la CUP com a Junts per Tortosa. Però
era important fer aquests aclariments. Té la paraula la senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Només un aclariment. Vostè ens va dir diverses vegades l'anterior mandat i l'altre i l'altre, els dotze anys
que va estar a l'oposició, que no miréssim enrere, que no poséssim el retrovisor i vostè a cada ple i a cada
entrevista que fa, l'únic que fa és parlar de natros. Ara se n'ha anat fa setze anys. Jo li estic parlant del
2024. Si vol, parlem del que ha passat abans i, en definitiva, és molt fàcil, com per exemple que abans que
s'acabés el 23 estarien en marxa les obres de l'hospital, com vostè va anunciar. I evidentment, res de res.
Per tant, jo crec que no estem parlant d'això. Estem parlant del Pla ImpulsDipta i de les obres que vostès
han destinat al Pla ImpulsDipta. I nosaltres el que els diem és que vostès ens van dir que aquestes obres
es finançaven totes per la subvenció de la Generalitat i ara les porten aquí i que no fan cap projecte nou ,
que seria més recursos per a Tortosa com nosaltres vam fer l'anterior mandat, aconseguint recursos per a,
en este cas, la ciutat i poder tindre més recursos per a fer altres coses.

En tot cas, ja ho hem dit des del principi, no estem en contra de les llars d'infants. No estem en contra que
Tortosa tingui més recursos i, per tant, és evident que per això hi votem a favor. Evidentment que hi hagi
15 requeriments, per a mi no seria un motiu d'orgull, i més quan són coses molt bàsiques, però en tot cas,
la responsabilitat sempre, sempre, sempre és dels polítics, no dels tècnics.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Roigé. Sí, la veritat és que em sembla el dia de la marmota, perquè aquest debat ja l'hem
tingut moltes vegades. Els requeriments no en podem fer responsables els polítics, però estem parlant de
requeriments tècnics, de qüestions molt concretes i, per tant, es va fer un requeriment en tota una sèrie de
punts concrets d'un avantprojecte, que ni tan sols era un projecte. Si vostè vol fer bandera d'això, ho pot
fer, que és el que estem acostumats a aquesta oposició destructiva. I sí, la memòria és important, sobretot
quan és vostè qui parla al seu discurs que havíem de fer tres llars d'infants i només en farem dos. Que li
digui això a un govern que fa catorze mesos que governa i que en catorze mesos ha aconseguit un milió i
mig d'euros per a fer  dues llars d'infants a cada banda del riu i que vostès van governar setze anys i li
agradi o no, van prometre tres llars d'infants i no en van fer cap. Doncs, home, li haig de recordar el que va
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passar i el que vostès van prometre. L'hemeroteca la tenim. Vostès van prometre llars d'infants, una a cada
banda de riu i una al Polígon Industrial del Baix Ebre per als treballadors que poguessin portar els seus fills
a  les  llars  d'infants.  I  tant  que  ho  van  prometre!  I  sinó revisi l'hemeroteca. Després  van  dir  que  la
Generalitat va deixar de donar subvencions i que per això no es podia presentar. Però quan la Generalitat
va tornar a presentar convocatòries, com ara Roquetes, que vostè abans  en parlava al mandat anterior,
vostès van desestimar totes les convocatòries al respecte i, per tant, és ara este govern que aconseguix
estos recursos, que farà que estes llars majoritàriament es financen per diferents administracions. Tampoc
és cert que no presentem nous projectes perquè també vostè sap que hi ha tot el tema de les plaques
solars, que potser per a vostè no és important, però sí que ho és per al cost de la llum de l'Ajuntament i
també per al canvi climàtic. I també hi ha més recursos per a la via pública que, evidentment, s'utilitzaran
per a nous projectes urbanístics.

Per tant, encara que vostè no li agrade, jo quan vostè té esta memòria selectiva li tinc de recordar, que la
realitat és la que és, que este govern ha aconseguit un milió i mig d'euros per a la construcció de dues llars
d'infants i que vostès en 16 anys no ho van fer, tot i que en van prometre 3 i a l'hemeroteca poden anar. Té
la paraula.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Oposició destructiva, Sr. Jordan, és votar-ho tot en contra. Jo avui li estic votant a favor a això, i  també
abans. Per tant, seguirem amb el mateix to al llarg de tot el ple. Per tant, l'oposició destructiva repassi tot el
que va fer a l'anterior mandat o els dotze anys que ha estat a l'oposició i veurà què és oposició destructiva,
és votar-ho tot en contra; és haver-nos de sotmetre a una qüestió de confiança per a tenir pressupost; és
votar absolutament tots els projectes que portàvem aquí en contra. Per tant, nosaltres avui li estem votant
a favor i, en tot cas, ja ho ha dit vostè, la Generalitat va retirar una subvenció, però és que se n'ha tornat a
anar al 2007, el 2007!, estem parlant del 2024. I una altra cosa. El passat mandat vam fer  dues llars
d'infants, al poble dels Reguers i al poble de Vinallop. Per tant, de moment dos a zero. Vull dir que no vagi
dient que no han fet cap llar perquè en vam fer dos l'anterior mandat, cosa que també beneficiava en
aquests llocs que no hi havia llar d'infants. I com sap, també volíem portar a terme una altra. Però, en tot
cas, ja li hem dit, no estem en contra que faci la llar d'infants. No cal que se'n vagi el 2007, parlem del
2024, i l'únic que li diem és que vostès ens van dir que destinarien recursos  a altres coses i que, en tot
cas, no han aconseguit una subvenció per a fer altres actuacions, sinó que ho destinen tot aquí, perquè tot
allò que ens van dir, res de res, i al final els falten recursos per a poder fer les llars d'infants. I, en tot cas,
les plaques solars també han estat una prioritat perquè en vam posar a diferents escoles i també a la
biblioteca, justament a l'últim tram de l'anterior mandat. Per tant, també la memòria selectiva, però, pot ser
per a tothom, en tot cas. Però, vaja, que natros hi votem a favor. I com li dic, l'oposició destructiva en cap
cas la trobarà per part de Junts per Tortosa.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“La trobem cada dia i la trobem avui en totes les seves argumentacions que fan, algunes de les quals
directament són falsedats. Acaba de dir que dediquem la majoria dels recursos a les  dues llars d'infants i li
recordo que hi ha una partida de 220.000 euros per a la via pública, que és major a cadascuna de les
partides que es dediquen a les llars d'infants. Amb relació a les plaques solars, li recordo també, per allò
de la memòria, que les del complex WIN estan trencades des de fa més d'un any, des de feia més d'un any,
quan vostès governaven, i que és este govern qui està intentant solucionar aquesta qüestió. I també amb
relació al mandat anterior, no és que me'n vagi, no sé quin any ha dit, és que me'n vaig al mandat anterior,
i al mandat anterior es van presentar totes estès convocatòries i vostès no es van voler acollir, com sí que
es va acollir Deltebre o com es va acollir Roquetes. Per tant, no digui el que no és. Vostès no van fer les
llars d'infants que van prometre, no als Reguers o a Vinallop, perquè venien d'una subvenció que posant
5.000 euros per part de l'Ajuntament gràcies als pressupostos de la Generalitat a les escoles de primària,
a tots els pobles menuts, que és una gran iniciativa, que, per cert, estava jo al Parlament, a la Comissió
d'Educació, quan ho vam discutir. Sí!, ja pot fer el que cregui, però és així que vam demanar això i que va
ser positiu per a tot el país. Això és una cosa molt concreta, positiva, que tots els pobles menuts han pogut
tindre. Aquells que ho van demanar i ho celebrem. Em sembla molt bé, però les llars d'infants que vostès
van prometre, una a cada banda de riu i una al Polígon Industrial del Baix Ebre, és evident que no, que no
s'han fet i que, per tant, es faran ara durant este mandat. En tot cas, agrair-li el vot favorable. No sé perquè
em demana la paraula perquè ja han fet tres vegades el mateix debat. En tot cas, ho deixarem aquí. Li
dono per última vegada la paraula, però ho dic perquè no podem estar de manera continuada repetint el
mateix discurs. Té la paraula.”
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Intervenció de la Sra. Roigé

“Només un aclariment,  el  tema de les llars d'infants subvencionades amb una part  de la  Generalitat,
s'havia de fer una obra per part de l'Ajuntament, que és el que vam fer, però la de Campredó ja feia molts
anys que estava. No ho van descobrir vostès estant al Parlament a la seua legislatura, ve de molt abans
això. La de Campredó fa molts anys que funciona així, i en el seu moment no es va fer la del polígon perquè
hi havia la de Campredó, que es va posar en funcionament. Simplement, aquest aclariment i tornar a dir
que estem el 2024, i que parla del 2007, crec que ara no té cap sentit. Simplement, és recordar que estos
fons que avui es destinen, natros entenem que es podrien destinar a altres coses si realment s'hagués fet
bé la feina. Simplement això.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Sobre l'aclariment, senyora Roigé, és vostè qui m'ha parlat dels Reguers i de Vinallop. M'ha parlat d'estes
dues. No m'ha parlat de la de Campredó i, per tant, com ha fet referència a les dues dels dos pobles de
Vinallop i dels Reguers, jo li recordo que va ser fruit d'aquest acord pressupostari on vam incloure esta
subvenció també a nivell de tota Catalunya. I  amb relació al fet que si vostès ho haguessin fet diferent,
llavors no entenc per què voten a favor, sincerament. Però bé, en tot cas,  agrair-li el seu vot favorable i,
com he dit abans, agrair-li també el vot favorable a la CUP. I, per tant, aprovem aquest Pla de Concertació
de la Diputació de Tarragona que, com dèiem abans, significarà una aportació econòmica a l'Ajuntament,
com sempre passava durant tots els mandats. En este cas, per tirar endavant projectes vinculats a la
cultura i la transició ecològica. També amb la salubritat pública i amb estes inversions que en el nostre cas,
han  decidit  apostar  per  una  millora  de  la  via  pública  de  Tortosa,  molt  necessària,  i  també  per  al
finançament d'estes dues llars d'infants a cada banda de riu. I, per tant, s'aprova.” 

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

GOVERNANÇA MUNICIPAL

03  – PROPOSTA  D’ACORD  D’APROVACIÓ  DEL  COMPTE  GENERAL  DE  L’AJUNTAMENT  DE  TORTOSA
CORRESPONENT A L’EXERCICI 2023.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

«Vist l’expedient del Compte General de l’Ajuntament de Tortosa relatiu a l’exercici 2023 informat per la
intervenció en data 8 de juliol de 2024 (informe núm. 541/2024).

L’expedient  conté  el  conjunt  de  documentació  bàsica,  complementària  i  annexos  que  determina  la
legislació d’hisendes locals.  Com a documentació complementària  s’acompanya al  compte general  els
comptes anuals de l’Empresa Municipal de Serveis Públics SL i de l’Empresa Mixta Escorxador de Tortosa
SL.

S’uneix a l’expedient  els informes d’auditoria dels comptes signats per  la Intervenció a les societats i
l’informe de control permanent previ als comptes del Consorci Turístic dels Tres Reis. I s’acompanya també
com a informes independents : Informe anual d’Intervenció sobre resolució de discrepàncies en matèria de
control intern i informe anual de morositat.

Ha estat informat per la Comissió Especial de Comptes en sessió de data 29 de juliol de 2024 i exposat al
públic amb la publicació del corresponent edicte al BOPT en data 9 d'agost  de 2024 i al tauler d’anuncis
de la corporació durant el període reglamentari, sense que durant el mateix s’hagi formulat cap reclamació,
al·legació ni observació. 

De conformitat amb allò disposat a l’article 22,2.e) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases
de Règim Local, es proposa al Ple adoptar el següent ACORD:

Primer: Aprovar el Compte General de l’Ajuntament de Tortosa corresponent a l’exercici 2023, integrat pels
comptes del propi Ajuntament i el consorci turístic de la Ruta dels Tres Reis, així com els comptes anuals de
l’Entitat Pública Empresarial Local Hospital i Llars de la Santa Creu de Tortosa i de les societats mercantils
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de capital  íntegrament municipal Gestió Sanitària i  Assistencial de Tortosa, SAM (GESAT, SAM), Tortosa
Salut SL, Gestió Urbanística Municipal de Tortosa, SA (GUMTSA), Tortosasport SL i Tortosa Media SL, al qual
s’uneixen, com a documentació complementària, els comptes anuals de les societats d’economia mixta
Empresa Municipal de Serveis Públics SL i Empresa Mixta Escorxador Tortosa SL.

Segon: Trametre a la Sindicatura de Comptes el compte general de l’Ajuntament de Tortosa.»

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“Passem ara al punt 3, que és la  proposta d'acord d'aprovació del Compte General de l'Ajuntament de
Tortosa corresponent a l'exercici del 2023. Entenc, en este sentit, que el posicionament de vot és el mateix
que es va produir en l'últim ple, quan es va fer l'aprovació inicial. En tot cas, té la paraula el senyor Pedret.”

Intervenció del Sr. Pedret

“Gràcies,  alcalde,  regidores  i regidors.  Avui  porten  a  aprovació  del  plenari  el  Compte  General  de
l'Ajuntament corresponent a l'exercici 2023. Un any del qual el nostre govern municipal vam gestionar el
primer semestre i vostès la resta de l'any. I això és significatiu i rellevant com després veurem. És a dir, les
dades  de les que avui parlarem són aquelles que van passar  durant el  2023. Tota la deficient gestió
econòmica  del  tripartit  que  hem  anat  veient  durant  el  24,  i  que  el  nostre  grup  municipal  hem  anat
denunciant, no és objecte avui de debat. Ja tindrem temps més endavant d'analitzar-ho en profunditat.
L'aprovació  d'un  pressupost  i  l'aprovació  posterior  del  Compte  General  són  dos  dels  moments  més
importants d'una administració. El primer document, el pressupost, detalla tot allò que vols fer. I el segon
document, el Compte General, explica què has fet i com ho has fet. Sovint no se li dona tanta importància a
l'aprovació del Compte General, però és molt important perquè s'avalua la gestió política i econòmica del
pressupost que s'ha aprovat. Em permetran, per tant, dedicar-li el temps que es mereix. I més quan estem
parlant d'un Compte General que permet comparar molt fàcilment la gestió de Junts per Tortosa i la del
govern tripartit.  I  s'ha d'avaluar també des d'esta perspectiva.  El  Compte  General  reflecteix  la  situació
econòmica, financera i patrimonial  de l'Ajuntament i  el  seu grup, en data 31 de desembre de 2023. I
òbviament, no faré un repàs de tot perquè ens hi estaríem tot el matí, però sí que, com el govern municipal
hi  passa  de  puntetes,  vull  deixar  constància  de  quines  són  les  dades  que  avui  s'aproven  i  que,  en
definitiva,  són  les  dades  oficials  de  l'Ajuntament,  i  les  que  s'hauran  de dipositar  a  la  Sindicatura  de
Comptes. 

Segurament  tots  recordaran  que  quan  el  17  de  juny  el  tripartit  va  accedir  a  l'alcaldia,  les  primeres
declaracions de l'alcalde van ser intentar llançar porqueria, i dir que s'havia trobat un ajuntament arruïnat.
De fet, ell mateix va arribar a dir que només quedaven 30.000 euros. Evidentment, Junts per Tortosa vam
fer pública l'acta d'arqueig, que és el document elaborat per la Tresoreria i Intervenció Municipal que  al
canvi de mandat determina els recursos dels quals disposa l'Ajuntament. Este document deia que hi havia
12,4 milions d'euros als comptes de l'Ajuntament,  i  2 milions d'euros més a les societats municipals.
Aquesta era la realitat que el senyor Jordan i la senyora Lleixà negaven l'any passat i ara en el  Compte
General que ells mateixos porten a aprovació. Un Compte General que inclou també les 11 modificacions
pressupostàries  que  vostè  va  fer. 11  modificacions  que  ascendeixen  a  més  de  7  milions  d'euros.
Bàsicament, li  comento  perquè  ahir  va  dir  que  no  feia  els  Bons  del  2023  perquè  no  es  podien  fer
modificacions pressupostàries. Una altra mentida a les que anirem sumant en el dia d'avui. Li vam dir en el
seu moment i li tornem a dir ara, Sr. Jordan, les mentides tenen les potes molt curtes. Vostè, quan va seure
a la cadira de l'alcalde i  encara ara,  sembla que continuarà igual durant l'any  i  mesos que li  queden
d'alcaldia, ha optat per intentar desprestigiar l'oposició. Fa des del govern allò que va fer durant més de 12
anys a l'oposició, destruir en lloc de construir. Però ara està al capdavant de la ciutat i es fa més evident
que mai que vostè és incapaç de fer avançar la ciutat.

I este relat fals que va anar construint, suposo que per auto-justificar-se vostè mateix i davant dels seus,
els va portar a impulsar la pujada d'impostos més grans de la història de Tortosa, un 28 % de la taxa
d'escombraries, un 18 % de l'IBI urbà, un 11 % de l'IBI rústic, un 19 % de l'IAE, i un percentatge variable de
l'impost de circulació. Una pujada d'impostos que, com ja li vam dir des de Junts per Tortosa en el seu
moment, era innecessària. I no li ho vam dir per dir, li vam dir perquè el nostre govern municipal feia anys
que congelàvem i reduíem els impostos. En termes reals, els setze anys dels nostres governs van baixar un
28,4 % l'IBI, un 30,8 % l'IAE i un 33,2 % la taxa d'escombraries. Este ja és el primer punt important que ens
diferencia a vostès i a natros, Junts per Tortosa. Abaixem i congelem els impostos i vostès els incrementen.
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Quan diem que calen panses, és per recordar coses com esta, ara, que ja li asseguro que moltes famílies
recordaran que la seva mala gestió al capdavant de l'Ajuntament els està fent rascar-se la butxaca. Només
en impostos són uns 100 euros més per família. 

A tot això, què diu el Compte General? Doncs deixa constància que el 31 de desembre del 23 l'Ajuntament
de Tortosa va tenir una execució pressupostària que va generar un resultat pressupostari de 3,3 milions
d'euros, i un romanent de tresoreria de 2,6 milions. Per tant, és obvi, i aquí s'evidencia que no són veritat
les dades que el govern tripartit ha anat venent els últims mesos. El resultat, per tant, és que el Compte
General que portem avui al plenari i que compta amb els seus vots favorables implica que les finances de
l'Ajuntament eren molt bones. Queda clar amb el Compte General, i com va quedar acreditat a la liquidació
del 23, que no calia una pujada tan desmesurada d'impostos. Van tenir superàvit, en tornaran a tenir este
any  i  no  els  hi  feia  falta  apujar els  impostos  per  tenir  un  pressupost.  Perquè,  parlem breument  del
romanent del 23. El Compte General diu clarament que el romanent de tresoreria per a despeses generals
és de 2.658.000 euros. Se'n recorden quan l'alcalde va fer una roda de premsa dient que el romanent era
només de 360.000 euros? Es va atrevir a dir esta mentida quant Junts per Tortosa havíem fet públic el
decret d'Alcaldia signat per ell mateix, on constatava que el romanent era de 2,6 milions d'euros. Però
aquests 360.000 euros que va dir l'alcalde, no surten enlloc en cap informe, en cap document. Esta dada
no existeix al Compte General, no hi és i, per tant, una vegada més l'alcalde va mentir. Perquè saben quina
ha estat la quantia total del romanent del 23 que s'ha utilitzat a hores d'ara el 24? 2.607.000 euros. Si
només teníem 360.000 euros, com és que l'alcalde ha pogut utilitzar 2.600.000 euros? I que no ens
vinguin amb romanços de romanent afectat. Si vol parlar del romanent total, la xifra seria d'11 milions
d'euros, però d'aquesta n'hi ha una gran part que està afectada i el que queda per a despeses generals, és
a dir, aquell que pot disposar lliurement, són 2,6 milions d'euros. 

I en este Compte General també s'aprecia una altra cosa. Es pot veure com els primers sis mesos de l'any
l'endeutament es continua reduint. Perquè per a nosaltres reduir l'endeutament ha estat sempre un tret
característic. Quan s'acaba el mandat, deixa sempre menys endeutament del que ens vam trobar. Això ha
estat així durant els darrers setze anys que Junts per Tortosa ha estat al capdavant del govern. Vam reduir
de forma considerable l'endeutament en uns 16 milions i mig d'euros. I quina és la diferència respecte a
quan  vostès  van  governar?  Que  vostès  en  vuit  anys  van  incrementar  l'endeutament  en  17,6  milions
d'euros. I malauradament, tal com s'aprecia en els últims sis mesos de 23 i pel que hem pogut veure
aquest 24, vostès volen  seguir l’estela d'aquell primer tripartit que tan desastrós va ser per les arques
municipals. Vostès fa un any i mig que estan al govern no ha fet ni previst cap amortització anticipada de
l'endeutament i, en canvi, sí que han generat més deute. Només un detall, saben com han contractat el
crèdit de 3,2 milions d'euros que han fet? En carència, senyora Viña, en carència. Recorda el que deia el
seu portaveu, el senyor Faura, el passat mandat? Ens deia que els préstecs no es podien fer en carència.
Que vostè no l'escoltava? Al final es torna a fer palès allò que ens diu la ciutadania, que vostès, quan
estaven a l'oposició, deien una cosa, i ara fan tot el contrari. I aquesta bona gestió ens va permetre deixar
una ràtio d'endeutament del 42 % el juny del 23. Per tant, una ràtio molt bona, una ràtio que no s'havia
tingut abans. I una ràtio d'endeutament que quan governava l'anterior tripartit superava el 200 %. En canvi,
la ràtio d'endeutament a final del 2023 ja havia tornat a créixer. Aquí ja es notaven els seus primers sis
mesos  de  govern.  Junts  per  Tortosa  redueix  l'endeutament  i  el  senyor  Jordan  i  la  senyora  Lleixà
l'incrementen i hipotequen el futur dels tortosins i de les tortosines. Però no ho fan per a grans inversions
estratègiques i de futur, ho fan simplement perquè volen gastar més, perquè la despesa corrent se'ls ha
descontrolat i perquè són uns mals gestors. 

Pel que fa al  Període  Mitjà de  Pagament, crec que n'hem parlat molt els darrers mesos, i en seguirem
parlant perquè vostès, el dia d'avui, encara no paguen els proveïdors a termini. De fet, tenen factures del
23 que encara estan pendents de pagament, quan estem quasi a l'octubre del 24. Això feia molts i molts
anys que no passava en aquest Ajuntament. I repassem les dades. El PMP, el Període Mitjà de Pagament
del primer semestre de l'Ajuntament va ser de 27 dies, per sota dels 30 que marca la normativa. En canvi,
el PMP del segon semestre no va complir la normativa i va ser de 42 dies. Una altra diferència entre vostès
i  nosaltres,  Junts  per  Tortosa paguem els  proveïdors  dintre del  termini  que marca la  llei,  i  vostès  ho
incompleixen. I això els pot agradar més o els pot agradar menys, però és així, i no perquè ho digui Junts
per Tortosa, sinó perquè ho diu el Compte General que vostès estan aprovant. A la vegada, també seria bo
parlar de les societats municipals, perquè també s'incorporen al  Compte General i perquè vostès fa més
d'un any que diuen moltes falsedats. I, per tant, també és important que consti exactament com s'han fet
les coses, perquè si es mira el Compte General, els informes d'intervenció i els informes respecte a cada
una de les societats, també es veurà que les coses fins ara s'havien fet bé.

I comencem per parlar de GESAT. Vostès han passat tot l'any dient que l'Hospital de Jesús estava fatal i
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que tot això era culpa dels governs de Junts per Tortosa. Uns governs en els quals, per cert, durant set anys
hi va participar Esquerra i durant tres anys el PSC. Però ara mirem què diuen les dades oficials. Durant 16
anys que vam governar Junts per Tortosa, vam tancar l'Hospital de Jesús en positiu sempre, tots els anys, i
vam generar un resultat positiu de 3,3 milions d'euros en total. Uns recursos que sempre es reinvertien en
la millora de l'hospital. I, a més a més, en aquests 16 anys vam fer que els fons propis, és a dir, l'estalvi,
passés de 150.000 euros a 2,1 milions d'euros. En 16 anys vam generar dos milions d'euros de fons
propis.  I  vostès  estan  intentant  culpar  Junts  per  Tortosa,  que  van  tancar  en  positiu  durant  16  anys
consecutius, del tancament en negatiu del primer any del govern tripartit. Que de veritat en tenen molt
poqueta, però per si algú encara pot tindre algun dubte, ho tornaré a recordar. Abans del 2007 governava
el primer tripartit, l'Hospital de Jesús tenia pèrdues i tancava en negatiu. Entre el 2007 i el 2022, en els
governs de Ferran Bel  i  Meritxell  Roigé al  capdavant,  l'Hospital  de Jesús sempre va tancar en positiu,
sempre, tots els anys. Primer any del segon tripartit, del Sr. Jordan i el senyor Lleixà, tancament en negatiu
i pèrdues d'1,6 milions d'euros. I quina és la realitat d'aquells 2,1 milions d'euros de fons propis que van
deixar el canvi de govern?  El 31 de desembre només en quedaven 500.000 euros, perquè 1,6 milions
d'euros s'havien hagut de destinar a compensar les pèrdues que vostès van generar. I això no m'ho invento
jo. Això ho diu el Compte General, la Intervenció municipal i l'auditoria anual. Però en tot cas, ara tindran
l'oportunitat  de  demostrar-ho.  El  24  és  100 %  gestió  del  tripartit.  Esta que  tanca  en  negatiu,  que
incrementa l'endeutament, que no compleix el PMP i que genera pèrdues. En tot cas, veurem al final del 24
si vostès tanquen en positiu, com van fer els setze anys de governs de Junts per Tortosa o si tornen a
tancar en negatiu, com van fer els primers anys de govern del tripartit. Perquè aconseguir recursos i tancar
en positiu no passa per art de màgia. Això no s'aconsegueix esperant que arribin els recursos, esperant que
passin, sinó que s'aconsegueix lluitant i treballant, demanant a les diferents administracions els recursos
per tal que les entitats de Tortosa disposin dels recursos que necessiten cada any.  És exigir allò que li
pertoca a Tortosa i no cedir a les administracions supramunicipals. Perquè quan es reivindica alguna cosa,
vostès van coaccionats. És el que li passa a este govern municipal. I si no fan res, ja els hi pronostico que a
final d'any tornarem a parlar del fet que han tornat a tancar en negatiu i es tornaran a generar pèrdues per
segon any consecutiu com succeïa quan vostès governaven. Una gestió política no solament és fer-se fotos
amb la conselleria de torn o fer declaracions, és treballar constantment i buscar els recursos on faci falta.
La realitat que queda a GESAT dels darrers 17 anys són 16 anys de tancament amb beneficis cada any i
més de 3 milions d'euros de beneficis acumulats coincidents  amb els governs de Ferran Bel i Meritxell
Roigé, i un any de tancament en negatiu i 1,6 milions d'euros de pèrdues, coincidint amb el govern tripartit
del senyor Jordan i la senyora Lleixà. 

I si parlem de Tortosa Salut, aquells dubtes que vostès van intentar sembrar respecte a la solvència o
capacitat financera queden completament en paper mullat. El Compte que avui portem a aprovació es veu
clarament que no és cert el que es va dir. Tortosa Salut tanca un altre any amb beneficis, amb uns fons
propis de 497.155 euros, pràcticament els mateixos que el 2022. Vull recordar que es va constituir amb
60.000 euros de capital social fa 11 anys, quan la vam adquirir este l'Ajuntament. I aquestes coses les
hem de saber. Perquè reitero, com deia abans, amb l'hospital, amb la clínica passa igual. Les coses no
passen per  casualitat.  Fins  ara,  la  clínica no només s'ha autofinançat  la  gestió,  sinó  que també està
autofinançat la compra i ha generat beneficis. I així podria anar repassant totes les societats que consten a
l'expedient, però potser demà encara estaríem aquí. 

No em puc deixar de banda de fer un repàs a la tresoreria. A més a més, si veiem la tresoreria disponible a
31 de desembre del 23, aquesta era de 13,2 milions d'euros, tal com consta també a l'informe del Compte
General i van en la línia de la tresoreria que vam deixar el 16 de juny del 23, l'últim dia del nostre govern, i
que, com també consta en l'acta d'arqueig,  al canvi de mandat era de 12.463.269 euros, que  amb les
societats municipals ascendeix a una xifra de 14.276.366 euros.

I  ara,  si  em  permeten,  entraré una  miqueta  als  indicadors  econòmics,  però  els  recomano  que  els
comprovin vostès mateixos. No els reproduiré tots aquí perquè poden repassar i comprovar els indicadors
financers  com  la  liquiditat  immediata,  la  liquidació  a  curt  termini,  el  cash  flow, el  Període  Mitjà  de
Pagament que abans hem comentat, el Període Mitjà de Cobrament, i la resta d'indicadors pressupostaris.
Caldrà veure com aquests indicadors acaben evolucionant els pròxims anys amb este govern, perquè ara
s'estan analitzant només els sis primers mesos de tripartit, i ja hem vist com molts d'ells estan empitjorant.
Veurem quin és el resultat l'any vinent. Després que vostè portes uns mesos tiran porqueria a la situació
econòmica de l'Ajuntament quan es va aprovar el Compte General de 2022, ens va reconèixer que fins al
2022 la gestió  econòmica de l'Ajuntament havia estat molt  bona,  però que va ser  a partir  del  primer
semestre del 23 quan havíem tirat la casa per la teulada. Li recordo al senyor Jordan que nosaltres teníem
la voluntat de seguir governant. De fet, així ho volia la ciutadania. I , per tant, en aquell moment ja li vam dir
que el  que vostè  deia era fals. Però,  ara,  en aquest  Compte  General,  les  seves mentides queden en
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evidència. Ens pot dir  una única dada o frase del  Compte  General que digui que la gestió del primer
semestre del 23 va ser dolenta? Ni una sola, no la trobarà. Per tant, li demano novament que deixi de tirar
porqueria a Junts per Tortosa, i que es dediqui a governar, que bona falta en té la ciutat. 

Per  acabar,  el  Compte  General  que  avui  aprovem  demostra  la  bona  salut  econòmica  i  financera  de
l'Ajuntament amb uns bons resultats econòmics positius,  com constata també la  Intervenció en el seu
informe i que no deixa cap dubte respecte a la nostra gestió al capdavant de l'Ajuntament. És un acord que
el vull posar en relleu perquè és molt significatiu el que avui aprovem. Avui el govern municipal certifica,
aprova i dipositarà a la Sindicatura de Comptes que la gestió financera de Junts per Tortosa ha estat molt
bona. Perquè això és el que recullen les dades i els informes d'Intervenció. Perquè la situació econòmica
de l'Ajuntament no es mesura en base ni a declaracions malintencionades, ni en falsedats, ni en mentides
explicades als mitjans o a les xarxes, sinó en base a dades i a les dades que es porten a este ple, i en base
als informes dels tècnics municipals i de la Intervenció municipal, com fem avui aquí. Perquè per molt que
el senyor Jordan repeteixi mil vegades que es va trobar un ajuntament amb una mala situació econòmica,
és rotundament fals, i  avui queda demostrat. Potser la seua política és la de repetir moltes vegades una
mentida, perquè així queda algo. Però ja sabem aquella dita popular que diu que canten papers i callen
barbes.  I  evidentment,  com no pot  ser  d'altra manera,  el  nostre vot  serà favorable perquè el  Compte
General està ben elaborat. Gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Pedret. La veritat és que ho tenia molt ben redactat i  molt ben escrit, i  ha repetit els
mateixos arguments que venen repetint durant estos últims mesos. I la primera cosa que li he de dir és
que vostès el que fan és contradir-se, no en un o dos anys, al mateix ple. Perquè mentre al mateix ple la
seua portaveu diu que no s'ha de mirar el retrovisor, vostè ha mirat el retrovisor unes quantes vegades. Per
tant, incoherència absoluta que, per una banda, diem que no s'ha de mirar el retrovisor i al cap de cinc
minuts vostè l'únic que fa és mirar el retrovisor i comparar en fa 16 o 20 anys. Per tant, poden fer el que
vulguin i mirar el retrovisor o no, però com a mínim el que haurien de fer és aclarir-se , perquè en cinc
minuts de diferència diuen coses diferents. No sé si és que no s’han parlat o li ha escrit una altra persona,
però en tot cas siguen coherents, siguen coherents, en quan al mateix dia del plenari. No sé si no ho han
revisat,  volia  dir  entre  vostès  amb relació  a això.  No s'ofengui,  no  s'ofengui,  que  vostè  m'ha  dit  que
menteixo, m’ho ha dit moltes vegades, moltes vegades ha dit que menteixo i, per tant, tinc molta paciència
i li demanaria que vostè també la tingués. I a la senyora Ripoll li demano respecte i que no interrompi cap
membre de l'Ajuntament, i tampoc a l'alcalde mentre està parlant. 

En segon lloc, llençar porqueria. Nosaltres no vam llençar porqueria, vam explicar com estaven les coses, i
les coses estaven com les vam explicar. Certament, quedaven 30.000 euros de romanent en el sentit, i ho
vam explicar moltes vegades, no afectat perquè tota la resta ja estava afectat per diferents projectes, per
diferents partides, perquè s'havia decidit prèviament, abans de les eleccions. I això era així, els agradi o no.
Quedaven 30.000 euros,  que no estaven afectats,  del  romanent  que teníem. Com també teníem una
situació complicada a la Clínica Terres de l'Ebre, perquè havíem de demanar un préstec. Un préstec que li
recordo que vostès van votar en contra quan l'havien licitat vostès, precisament unes setmanes abans de
les eleccions, i  que ningú va entendre ni a la  Clínica ni a l'opinió pública, i  que després aquell  mateix
préstec vam haver de fer-ne dos, un de 3 milions i mig i un altre de mig milió, perquè vostès van votar en
contra del mateix préstec que vostès havien licitat, la qual cosa és absolutament surrealista. 

Sobre el tema dels Bons Tortosa, de mentida cap,  de mentida cap. Natros el que vam dir i continuem dient
és que vostès, no jo, vostès, quan van prorrogar els pressupostos, van posar un apartat que van dir que els
Bons no es tornarien a fer, i això ho tinc aquí, ho tinc al mòbil. Si vol, ara li llegiré exactament la frase on es
deia que els Bons Tortosa només eren una acció per a fer en època de pandèmia i que mai més s'havien
de fer, i la partida estava a zero. I això és una realitat com un temple, per moltes , per moltes voltes que li
puguen o vulguen fer. I, per tant, és este govern que en el nou pressupost, que jo ja sé que els dol, els ha
recuperat. Però va ser el seu govern que va escriure en un decret que estos Bons no es farien més perquè
només eren una mesura per la pandèmia.

Amb relació a l'Hospital de la Santa Creu ja vam tindre un debat al respecte. Tornar-ne a parlar seria llarg.
Però li recordo també, per la seua memòria selectiva, espero que no li moleste la paraula, que quan vam
arribar  al  govern ens vam trobar,  no perquè ho diem natros,  sinó perquè hi  havia una auditoria,  una
previsió de pèrdues d'1,8 milions d'euros. Per tant, és evident que la situació era la que és. I és evident que
quan hem parlat sobre este tema ja hem dit que s'ha d'actuar en tres línies. Certament, una és buscar més
finançament exterior, però també l'altra és millorar la gestió interna. I precisament quan ho intentem fer
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des del mateix Ajuntament, vostès estan en contra quan, per exemple, proposem la internalització de la
bugaderia, precisament per aconseguir més recursos econòmics. 

Amb relació al període de pagament, evidentment vostè parla dels últims trimestres, però si revisem els
trimestres de tots els mandats hi havia trimestres on vostès també no complien. Això ja ho vam parlar.
Llavors això…, la comparativa va en funció dels diferents trimestres, però en tot cas també recordar-li que
quan arriba un nou govern, aquí i a tot arreu, s'alenteixen, evidentment, els pagaments, entre altres coses
perquè s'han de comprovar les factures que venen. I també li recordo que vam trobar més de 100.000
euros en factures, que no hi havia cap procediment administratiu com en el seu dia vam dir basat en
algunes  actuacions  de l'àrea  de  Serveis.  I,  per tant,  sí,  ens  vam alentir,  però  perquè  havíem d'estar
revisant-ho absolutament tot. I  si  vol parlar de les dades actuals, ja sap que en estos moments s'està
complint el que és l'Ajuntament, ja els ho vam explicar a l'últim ple, i també s'ha reduït a l'Hospital de la
Santa Creu, que és on vam tindre el debat que ja vam tindre respecte sobre la situació financera que mos
hem trobat. 

I moltes altres coses que en podríem parlar. En tot cas, torno a insistir-li, de porqueria cap. Simplement,
vam explicar com estaven les coses, també sobre el romanent disponible de l'any anterior, que havia sigut
de 2,5 milions, i que, certament, ara el romanent disponible per a nous projectes no afectats, perquè clar,
si tu tens un romanent que has de pagar la llum, si tens un romanent que has de pagar tota una sèrie de
coses  que ja  estan consignades,  no podem fer  res  més. I  és  lògic  que pagui  això.  Però el  romanent
disponible era el que era molt inferior al dels anys anteriors i, per tant, la situació econòmica que ens vam
trobar era la que era i la vam explicar, i la continuarem explicant, evidentment, des del nostre punt de vista.
En tot cas, agrair-li el seu vot a favor. I com és lògic, té la paraula.”

Intervenció del Sr. Pedret

“Sí, senyor Jordan. Em pareix una falta de respecte que vostè qüestione la tasca, la feina, d'este regidor
que ha elaborat per al ple d'avui. Vostè no pot dir que això ho ha fet un company, ho ha fet algú o que qui
ho ha fet.  Això ho he fet jo. I em pareix una falta de respecte que espere que vostè ho retire, i que així
consti en acta per al pròxim dia. Miri, nosaltres si diem que vostè mira retrovisor, li diem perquè vostè ho
fa; però nosaltres ho mirem, i és igual si ho fa la senyora Roigé, si ho faig jo, ho pot fer ella,  pot mirar-lo i jo
puc no mirar-lo o al revés, m'és igual. Nosaltres el mirem, però li portem les dades oficials. Portem unes
dades que són públiques i  vostè l'únic  que busca és  mirar  el  retrovisor  per  justificar-se sense  dades
realment oficials. Miri, vostè diu que anava a fer els Bons Tortosa perquè no sortia a la partida. Li recordo
que els Bons Tortosa són creació de Junts per Tortosa i que durant els últims anys sempre s'han portat
amb modificacions pressupostàries per tal que es poguessin dur a terme. Aquest any celebrem que ho
recuperen, però sí que és cert que hi ha la meitat de diners. Per tant, no és un èxit rotund com vostè vol
vendre. 

I  ja  per  tancar,  el  que és  evident  i  queda clar  avui,  és  que aquells  del  discurs  catastrofista que van
pregonar per les xarxes socials i pels mitjans de comunicació, mai al ple, mai aquí, on podem respondre i
on dèiem que l'Ajuntament només quedaven 30.000 €, era rotundament fals. El Compte General que avui
vostès porten a aprovació i hi voten a favor torna a demostrar la bona salut econòmica i financera d'aquest
Ajuntament,  amb uns bons resultats econòmics positius,  com constata també la  Intervenció en el  seu
informe, i  que no deixa cap dubte respecte a la nostra gestió al capdavant de l'Ajuntament. Ho he dit
abans,  avui  vostès mateixos,  com a govern municipal  que són,  certifiquen,  aproven i  dipositaran a la
Sindicatura de Comptes que la gestió financera del primer semestre del 23 va ser molt bona. Perquè això
és el que recullen les dades i els informes d'Intervenció. Perquè per molt que, Sr. Jordan, vostè repeteixi mil
vegades que es va trobar un ajuntament en una mala situació econòmica, avui queda demostrat que allò
que va dir era fals. Queda per veure quina serà la gestió econòmica els pròxims anys i com deixaran vostès
l'Ajuntament al juny del 27, que pel que han fet durant el 24 sembla que no quedarà gaire bé.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Pedret. Retiro el que he dit abans si li sap greu, em sap greu i em coneix i, per tant, que
consti en acta, i en este sentit sempre ens trobarem. Sobre el tema dels Bons, el que he dit, i torno a dir,
vostè parla de les modificacions pressupostàries, i jo parlo del que vostès van escriure al seu govern i és el
següent, es queda la partida a zero de Bons Tortosa i diu «L'ajut efectuat correspon a la no pròrroga del
projecte Bons Tortosa, atès que era un projecte vinculat a la recuperació post-covid que ja s'ha realitzat i
que no es repetirà.» Per tant, això és el que vostès van firmar en un decret, i això és el que jo dic. I és que
no és que jo ho digui, és que és un paper, és un document, està firmat i, a partir d'ara, el que si sap és que
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hem recuperat estos  Bons pel bé de la ciutat. I m'alegro que també ho comparteixin. I dit això, sobre el
tema dels números, ja ho hem comentat, vostès tenen esta visió, natros tenim la nostra. En cap cas vaig
dir que quedaven 30.000 euros. Vaig dir que quedaven 30.000 euros del romanent no afectat. I vostè sap
precisament què vol dir això. Potser tècnicament la ciutadania es pot confondre, però el que vaig dir és el
que vaig dir, i era una realitat com un temple, perquè la resta del romanent estava afectat per projectes
que s'estaven tirant endavant o per pagar factures de la llum que eren necessàries i, per tant, no hi havia
més recursos per fer altres coses. En tot cas, agraeixo el seu vot favorable.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb dinou vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres  de la  corporació  dels  grups  municipals  de JUNTS (9),  MT–PSC–CP (7)  i  ERC–AM (3);  i  una
abstenció corresponent al membre de la corporació del grup municipal de CUP–AMUNT (1).

GESTIÓ DE L’ESPAI PÚBLIC

04 – DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DE LA MODIFICACIÓ DEL TERMINI DE LA PRÒRROGA
EXTRAORDINÀRIA DEL CONTRACTE DE CONCESSIÓ ADMINISTRATIVA PER A LA GESTIÓ I EXPLOTACIÓ DEL
PÀRQUING DE LA PLAÇA ALFONS XII DE TORTOSA.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

“Identificació de l’expedient:

Número d’expedient: 
        2024-MOB-C0207-000001

Assumpte:
MODIFICACIÓ  DEL  TERMINI  DE  LA  PRORROGA  EXTRAORDINÀRIA  DEL  CONTRACTE  DE
CONCESSIÓ ADMINISTRATIVA PER A LA GESTIÓ  I EXPLOTACIÓ DEL PÀRQUING DE LA PLAÇA
D’ALFONS XII DE TORTOSA

Atès que el municipi de Tortosa disposa d’un servei de Pàrquing a la Plaça d’Alfons XIIè en funcionament
des de l’any 1989.

Atès que el contracte de concessió administrativa per a la gestió i  explotació del pàrquing de la Plaça
d’Alfons XIIè adjudicat pel Ple Municipal, en sessió de data 10 de maig de 1989 per un termini de trenta-
cinc anys, a l’empresa José Antonio Plana Castellví, autoritzada posteriorment per acord del Ple Municipal
de data 31 de juliol de 2001 a l’empresa Promoinmo, SL.

Atès que el consistori acordà en la sessió plenària del 6 de maig de 2024 de la prorroga extraordinària el
contracte de concessió administrativa per a la  gestió i explotació del Pàrquing Públic de la Plaça d’Alfons
XIIè.

Atès  que  es  va  subscriure  el  corresponent  document  administratiu  de  formalització  de  pròrroga
extraordinària del contracte de concessió administrativa per a la gestió i explotació del Pàrquing de la plaça
Alfons XIIè fins el 30 de setembre de 2024. 

Atès que El Ple de l’Ajuntament de Tortosa, en sessió tinguda el dia 13 de juny de 2022, adoptà l’acord
d’aprovar la revisió de les tarifes d’aparcament al pàrquing municipal de la Plaça d’Alfons XIIè, d’acord amb
les clàusules de la concessió, amb l’establiment de la TF11.

Atès que en data 31 de juliol de 2024 l’Ajuntament de Tortosa acordà l’Assumpció temporal del Servei de
Gestió i Explotació del Pàrquing de la Plaça d’Alfons XIIè, amb la corresponent subrogació del personal de
PROMOINMO SL, que desenvolupen les tasques del Servei a partir de la data en que es faci efectiva l’
Assumpció  Temporal  del  Servei  de  gestió  i  explotació  del  pàrquing  de la  Plaça  d’Alfons  XIIè  i  aprovà
inicialment el Reglament del Servei de Gestió i Explotació del Pàrquing de la Plaça d’Alfons XIIè. 

Atès que en data 3 de setembre de 2024 l'Ajuntament de Tortosa ha procedit a establir el corresponent
preu públic del servei d’aparcament del Pàrquing de la Plaça d’Alfons XIIè per a l’exercici de 2024.
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Atès que en data 13 de setembre de 2024 s’iniciaren els treballs tècnics per la redacció de la corresponent
Acta de Reversió del Servei i Explotació del Pàrquing de la Plaça d’Alfons XIIè. 

Atès que aquest fet ha motivat que l’empresa PROMOMNMO SL, ha sol·licitat mitjançant escrit presentat en
data 19 de setembre, la modificació del termini de la Prorroga extraordinària dins al 31 de gener de 2025,
per tal d’assegurar un correcte procès de reversió del servei i per tal de garantir que els usuaris no es vegin
afectat de cap manera pel traspàs de la gestió indirecta per part de PROMOINMO SL a la gestió directa per
part de l'AJUNTAMENT DE TORTOSA.

Atès el règim de durada de la concessió i d'eventual pròrroga d'aquesta contemplat en el Plec de clàusules
administratives  particulars  de  la  concessió  de  referència  així  com  en  les  corresponents  estipulacions
contractuals. En particular la clàusula tretzena del plec de clàusules que regeix la concessió que estableix
l’obligació  del  concessionari  de  continuar  prestant  el  servei  després  d’haver  finalitzat  el  termini
concessional mentre no se celebri una nova licitació o es resolgui prestar el servei  públic per un altre
sistema o forma de gestió.

Atès que per donar compliment a aquesta obligació en el moment de finalització del termini modificat de la
concessió,  igualment  es  procedirà  a  aixecar  la  corresponent  acta  de  reversió  de  la  Concessió
administrativa per a la gestió i explotació del Pàrquing de la Plaça d’Alfons XIIè.

Atès que el plec de clàusules de la licitació permet la continuïtat excepcional de la prestació del servei pel
concessionari,  una  vegada finalitzat  el  termini  concessional  i  justificada la  referida  continuïtat  per  un
període addicional  a  l’inicialment  previst  en base a  les  raons indicades pel  contractista i  a  les  quals
s’afegeix l’interès públic concurrent resulta oportuna la utilització d’aquesta facultat i  conseqüentment,
l’aprovació d’aquesta ampliació del període de pròrroga extraordinària perllongant d’aquesta manera data
del seu venciment fins el 31 de gener de 2025.

Atenent a l’informe emès pel tècnic del Departament de Mobilitat, el Coordinador del Projecte Smart City
TORTOSA.

Atenent a l’informe emès pel Secretari accidental de l’Ajuntament de Tortosa.

Atenent a la proposta del Cap de Contractació.

Vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa de Gestió de l’Espai Públic reunida el 20 de setembre
de 2024.

Amb  la  finalitat  i  voluntat  de  l’Ajuntament  de  Tortosa  de  continuar  donant  el  servei  a  la  ciutadania
d'aparcament  soterrat  a  la  Plaça  d’Alfons  XIIè,  resulta  oportuna  la  utilització  d’aquesta  facultat  i
conseqüentment,  l’aprovació  d’aquesta  ampliació  del  període  de  pròrroga  extraordinària  perllongant
d’aquesta manera data del seu venciment fins el 31 de gener de 2025, i és per això que proposo a la a la
Comissió de Gestió de l’Espai Públic, 

PROPOSO: 

Primer:  Disposar la modificació de la data de venciment del període de pròrroga extraordinària del
contracte de concessió administrativa per a la gestió i explotació del pàrquing de la Plaça
Alfons XIIè, del qual és concessionari l’empresa PROMOINMO, SL. Ampliant aquest fins la
data del 31 de gener de 2025 i subsistint durant l’esmentat període els mateixos termes
concessionals vigents.

Segon: Formalitzar  documentalment  amb  el  concessionari  PROMOINMO,  SL.  l’esmentada
modificació de de la data de venciment del període de la pròrroga excepcional acordada de
la concessió.

Tercer: Notificar aquest acord al concessionari PROMOINMO, SL.»

*-*-*
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Intervenció del Sr. Alcalde

“Passem  ara  al  punt  número  4.  En  este  cas  estem  parlant  del  termini  de  pròrroga  extraordinari  del
contracte de concessió administrativa per a la gestió i explotació de l'aparcament de la plaça Alfons XII. En
este  sentit,  saben  vostès  que  este  aparcament  es  va  construir  fa  molts  d'anys,  que  s'ha  acabat  la
concessió  i,  per  tant,  des  del  govern  municipal,  la  nostra  voluntat  és  en  estos  moments  tindre  la
municipalització  de  l'aparcament,  de  manera  temporal,  i  en  funció  dels  diferents  estudis  que  hem
encarregat, després decidir si es treu a concessió vinculat a un projecte de reforma o si continuem amb el
que és la municipalització d'aquest. En este sentit, vam demanar una pròrroga al respecte, pactada amb
l'empresa, i el que ha passat durant estos últims mesos és que ha aparegut un tema tècnic, precisament
vinculat  als  aparells  informàtics  de  la  mateixa  a  l'hora  de  fer  la  cessió  o  el  retorn  a  l'Ajuntament.
Bàsicament, el que ha sigut és amb relació al sistema de cobrament i accés a l'aparcament, que en este
cas està lligat i inclòs  al mateix sistema de l'empresa concessionària,  que té diferents supermercats a
nivell de Catalunya i el programa informàtic està vinculat als seus supermercats. Això succeeix des que
l'any 2014 l'Ajuntament de Tortosa va autoritzar un canvi substancial en la concessió administrativa d'esta
gestió  del  servei  de l'aparcament  de la  plaça d'Alfons.  En aquell  moment,  l'empresa va proposar  una
reducció de personal de 5 treballadors a 2,5 treballadors, un canvi substancial del sistema de cobrament i
tramitació manual a un sistema informatitzat que és el  que tenim ara i,  per tant,  sense presència de
personal a les nits. A partir d'aquí, la condició, que també es va demanar per part de l'Ajuntament, era que,
tot i  no haver personal permanent les 24 hores, sí que es continués donant el servei de 24 hores de
l'aparcament, i que es fes de manera remota per mitjà d'una aplicació informàtica, que és el que s'està
fent en estos moments. Esta modificació es va fer per un sistema elaborat pels tècnics de la mateixa
empresa i, com he explicat abans, integrat a la compatibilitat de la mateixa empresa dels supermercats
que tenen a l'àrea de Barcelona. I aquella modificació substancial del 2014 no va preveure la situació
actual,  que en el  moment en què s'acabés la concessió i  que, per tant,  s'hagués de traure una nova
concessió o es municipalitzés, es deixessin en les mateixes condicions des del punt de vista informàtic per
a l'Ajuntament. I, per tant, el que es preveia és que encara es quedés de manera manual com feia 40 anys.
En este procés de reversió que hem iniciat durant estos últims mesos l'Ajuntament amb l'empresa, s'ha fet
palesa esta  situació  en  el  moment  en  què  l'empresa  ha  traslladat  que  no  volia  retornar  el  que  és
l'aparcament amb un sistema informàtic que poguéssim utilitzar per part de l'Ajuntament i, per tant, natros
el que hem exigit  és que se'ns donés, en  temps i  forma que s'havia acordat, l'aparcament amb tot el
sistema informàtic i a partir d'aquí, l'empresa, finalment, ha acabat entenent que sí, que ha de ser així, i
que, per tant, han de desvincular el seu sistema informàtic del seu sistema operatiu i, per tant, ens han
demanat una pròrroga fins al 31 de gener, que és el que proposem, precisament per evitar arribar als
tribunals,  que  hagués  sigut  el  que  hagués  passat  si  ens  haguessin  retornat  l'aparcament  sense  les
condicions necessàries perquè continués funcionant. 

Per tant, a partir d'aquí, en aquest sentit, el que fem avui és, a proposta de l'empresa  perquè realment
pugui tornar l'aparcament amb un programa informàtic correcte perquè poguéssim fer un ús adequat per
part de l'Ajuntament que no estigui vinculat a la seva empresa, és demanar esta pròrroga abans de rebre'l i
acabar anant als tribunals perquè realment acabin donant-lo de la manera que pensem que és necessària.
Tot i que a la modificació que es va fer en el seu dia, com he explicat, tampoc quedava recollit. Per tant,
aquest és el motiu d'aquesta pròrroga extraordinària que portem a votació i, per tant, els  la posem a la
seva consideració.

Té la paraula la senyora Alberich  per al seu posicionament de vot i després entenc que té la paraula la
senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Sí, nosaltres entenem la necessitat d'allargar de forma extraordinària la concessió del pàrquing de la
plaça Alfons perquè l'empresa entregui  el  pàrquing en concret  i  el  sistema informàtic  de cobrament i
d'accés  amb les condicions necessàries, perquè no hi hagi afectacions  a les usuàries i no hagi de ser
l'Ajuntament que assumeixi  la totalitat  del  cost de posar  en funcionament un nou sistema, i  es pugui
continuar donant el mateix servei. Per això hi votarem a favor.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies. Té la paraula la senyora Roigé.”
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Intervenció de la Sra. Roigé

“Gràcies. Aquesta proposta de gestionar directament l'aparcament ja saben que no la compartim. Ho hem
dit des del primer dia. No és el que el nostre govern volia fer al seu moment i no és el que hauríem fet si
estiguéssim governant. Suposarà una gestió directa per part de l'Ajuntament, suposarà que els treballadors
passin a ser treballadors de l'Ajuntament, i a la vegada una reforma del pàrquing. I tampoc tenen cap
intenció  ni  d'avançar res  pel  que  fa  a  la  remodelació  de  la  plaça.  Per  tant,  no  compartim  aquesta
municipalització  que  tant  vostès  defensen,  perquè  entenem  que  no  és  el  millor  per  a  la  ciutat  ni,
evidentment, per al centre de Tortosa pel que fa a esta obra. Però, a més, avui porten un nou expedient al
ple que també demostra una vegada més la incompetència i la falta de gestió. Perquè el dia 8 de març,
quan sabien des de feia 35 anys que s'acabava la concessió, van acordar fer una pròrroga fins al 30 de
setembre. Vostès mateixos van afirmar en aquell acord que seria una pròrroga excepcional fins al 30 de
setembre. Tots sabem que hi ha un sistema informàtic, tots sabem que s'haurien de fer els canvis. De fet,
això del sistema informàtic no ho diu a cap lloc del dictamen que aprovem avui. Diu altres coses, però en
tot  cas  van afirmar  que seria,  vostès  mateixos a  l'acord,  una pròrroga  excepcional  fins  al  dia  30 de
setembre. Ja vam dir llavors que no compartim el model, però evidentment no vam posar pals a les rodes.
Tampoc els posarem avui. Hi vam votar a favor, llavors, i hi tornarem a votar a favor avui. Però, en tot cas,
sí que volem posar en evidència una vegada més, igual que els expedients anteriors, esta falta de gestió i
esta improvisació contínua. Perquè avui és 26 de setembre. Falten dos dies hàbils perquè s'acabi aquesta
pròrroga. Dos dies hàbils. Vostès es posen a fer els treballs tècnics el dia 13 de setembre, d'acord amb el
que vostès mateixos han escrit, per tal de poder portar a terme la reversió del servei i, en tot cas, des del
març, que van acordar que feien una nova pròrroga fins avui, que falten dos dies hàbils, demà divendres i
el dilluns, perquè s'acabi el termini, no han estat capaços de portar a terme tot el que suposaria aquesta
reversió.

Llavors, aquesta municipalització que tant defensen acabarà en mans privades durant sis mesos més, fins
a data de 31 de gener,  per  no haver  fet  els tràmits necessaris.  Però en tot  cas,  com ja li  he dit,  no
compartim el projecte, no compartim aquesta manera de gestió. Nosaltres el que volíem era que es portés
a terme el projecte que havia fet l'arquitecte tortosí Ramon Valls, que suposava remodelar la plaça i també
l'aparcament i,  per tant,  a partir  d'aquí,  evidentment,  no posarem  pals a les rodes perquè s'haurà de
prorrogar, perquè no hi ha una altra opció, però sí que volem posar en evidència esta improvisació contínua
i aquesta falta de treball que ens porta que avui estiguem aprovant aquesta nova pròrroga que s'acaba el
dilluns.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Roigé. Doncs miri, ni falta de gestió ni improvisació. La realitat és que vostè ja sap que va
presentar un projecte de cinc milions d'euros vinculat a l'aparcament sense cap tipus d'estudi de viabilitat
econòmica. Després vostè va dir aquí al ple que ja tenien aquest estudi de viabilitat econòmica. Això és
absolutament  fals,  perquè no n'hi  ha cap. I ha  sigut  este govern qui  ha encarregat  aquest  estudi  de
viabilitat econòmica que determinarà si fem una concessió, quants recursos econòmics podem aconseguir.
I vostè, que abans parlava de les llars d'infants que naltros vam dir que seria a cost zero per a l'Ajuntament
i que pràcticament serà així en la seua totalitat, no el cent per cent, però quasi, vostè va ser la que va dir
que seria a cost zero una reforma de cinc milions d'euros de l'aparcament. I ja li puc dir que això és una
falsedat com una catedral,  perquè de cost zero, cap ni un. No hi ha cap empresa que vulgui agafar una
concessió de l'aparcament de la plaça Alfons, tret que siguin 300 o 400 anys de retorn econòmic, que sigui
a cost zero.

Per tant, falta de gestió, improvisació. Ensenyar projectes abans de les eleccions després d'estar setze
anys  sense  fer  res a la  plaça  d'Alfons  XII  té  un  nom que és el  de  vostè  i  el  del  seu partit  polític.  I
precisament si ara fem esta pròrroga és perquè hi ha un conflicte entre aquesta empresa i l'Ajuntament.
Perquè  vostès  van  fer  una  modificació  substancial  el  2014  sense  preveure  que  quan  s'acabés  la
concessió, perquè quan s'acabava la concessió, si es portava una nova concessió o  es municipalitzava,
això havia d'estar allà inclòs. I vostès no ho van incloure. I és aquí on s'ha agafat l'empresa per anar en
contra de l'Ajuntament. I és aquí on natros, finalment, abans d'arribar als tribunals, acordem i fem  esta
proposta de la pròrroga extraordinària perquè se mos deixe l'aparcament en condicions i, per tant, perquè
els usuaris no patisquen cap canvi d'un dia per l'altre quan tinguéssim esta municipalització. Li recordo
també que  esta municipalització és temporal, com també vam explicar en el seu dia a l'expedient i , per
tant, en funció dels diferents estudis econòmics, més endavant, decidirem si es torna a treure la concessió
amb un estudi de viabilitat al darrere. No fer volar coloms, que és el que va fer vostè, o si continuem amb
una gestió directa per part de l'Ajuntament. Però en esta línia, evidentment li he de recordar tots estos
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punts perquè és molt fàcil dir que «no poso pals a les rodes» i dir un munt de falsedats mentre vostè fa el
seu discurs. Entenc que per al·lusions em demana la paraula.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Sí, evidentment per al·lusions i perquè el que està dient no és cert. En tot cas, les eleccions van ser el
maig del 23. La concessió s'acabava el 24. Teníem un any per davant per tal de poder treure la concessió,
que és la que acompanya l'estudi de viabilitat econòmica, no el projecte que es va fer. El projecte, que sí
que vam fer alguna cosa, vam fer un projecte, el projecte que es va fer era la part inicial per tal de poder
després treure la concessió, teníem un any per davant. Vostès també l'han tingut un any i tres mesos, i no
han  fet  absolutament  res.  Simplement  es  queden  els  treballadors  i  es  queden  el  pàrquing  amb  les
condicions que es queden. Nosaltres el que volíem era treure una concessió. Hem fet obres de més de 5
milions d'euros, unes quantes a la ciutat,  bastants, de fet, i,  per tant, aquestes obres de més de cinc
milions d'euros s'han finançat amb recursos buscats a altres administracions, amb recursos propis. També
li vull recordar que té cinc milions i mig d'euros més que teníem nosaltres l'últim any del nostre mandat,
perquè l'Estat ha aportat 2,7 milions d'euros més i vostè ha apujat els impostos i té 2,8 milions d'euros
més. Per tant, té més recursos, cinc milions i mig més. Però, a més a més, es tracta de buscar els recursos
i aconseguir fer les obres i, per tant, tirar-ho endavant, com vam fer amb les obres de la Catedral, com vam
fer amb les obres al barri del Castell, com hem fet pavellons, com hem fet moltíssimes coses a nivell de la
ciutat que han superat aquestes quanties i les hem tirat endavant. Per tant, prou d'excuses. Vostès porten
ja governant un any i quatre mesos. No ho han fet. Vostès han decidit municipalitzar això i no fer res a la
plaça Alfons i,  per tant, natros sí que ho volíem fer. I  a més a més, vam comptar amb el suport de la
ciutadania, que en aquell cas ens va donar els deu regidors que estem avui aquí. Però en tot cas, amb este
objectiu de poder continuar transformant la ciutat com havíem fet a la plaça de l'Ajuntament i com vam fer
a nivell del carrer Cervantes i a altres llocs de la ciutat, o la plaça de la Catedral o cota zero.  Per tant, en tot
cas, no ho sabrem mai perquè no estem governant, però el nostre objectiu era, evidentment, continuar i
així la ciutadania ens va fer també la confiança per a poder continuar treballant i per tal de portar a terme
durant aquell any que ens quedava fins al dia d'avui, més d'un any, de fet, poder tirar endavant esta nova
concessió i, per tant, treballar per fer possible la cosa que vostès no han fet. Però en tot cas ara parlen de
municipalització. Ara diuen que no serà municipalització. Ho veurem els pròxims mesos.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Senyora Roigé, s'hauria de llegir els expedients. No sé què passa, que no se'ls acaba de llegir o no sé
quines interpretacions en fa, però quan vam parlar de la municipalització vam explicar, i així constava, que
estàvem parlant d'un període temporal a l'espera de l'estudi econòmic que vostè sap que hem encarregat. I
li torno a repetir. No digui que no hem fet res, perquè durant un any el que hem fet, en primer lloc, és
encarregar un estudi de viabilitat econòmica, perquè les cases es comencen pels fonaments, no per la
teulada. No es presenta un avantprojecte de 5 milions d'euros sense tenir al darrere un estudi econòmic.
No se surt al carrer, a la ciutadania a dir «tindrà un cost zero quan féssim la nova concessió», si resulta que
vostès no tenen un estudi de viabilitat que expliqui en una nova concessió quants recursos econòmics
podrem tindre. Perquè, evidentment, el primer que hem de saber és això ‘quan traguéssim la concessió,
quants  recursos  econòmics  l'Ajuntament  podrà  tindre’. I  vostès,  enlloc  de  fer  això,  presenten  un
avantprojecte amb molts de plànols, amb moltes fotos. Abans un regidor seu deia que gestionar no és fer-
se fotos. Doncs, miri, vostès aquí se'n van fer moltes. A més a més, sense estudi de viabilitat. I és este
govern qui ha demanat l'estudi de viabilitat. I és este govern qui està fent el traspàs que s'havia de fer, tant
sí com no de la gestió de l'aparcament. I és este govern qui s'ha trobat que el 2014, quan es va fer un
canvi substancial, no es va preveure el canvi informàtic. Un canvi informàtic que, li insisteixo, si s'hagués
tret també una nova concessió, ara s'hagués hagut de preveure i no estava previst i, per tant, este és el
motiu de la pròrroga extraordinària abans d'arribar als tribunals amb l'empresa. Per tant, això no és mala
gestió.  I  sobre  recursos,  sí, tots  aconseguim  subvencions,  no  és  vostè  l'única.  Li  recordo  que  hem
aconseguit un milió i mig d'euros per a les llars d'infants que tant mal li saben. Per tant, estigui tranquil·la
que n'aconseguirem més. Igual com vostè, també quan va començar a governar, es van trobar una llei de
barris que s'havia aconseguit, si no recordo malament, 12 milions d'euros. Tots els governs ens trobem
subvencions aconseguides, i això és positiu, dels governs anteriors i, per tant, en aquesta línia és evident
que ens hi trobarem. Té la paraula senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“En primer lloc, abans ha faltat el respecte a un regidor. Ara me l'ha faltat a mi dient que no em llegeixo els
expedients.  Segurament  me'ls  llegeixo  més  que  vostè,  en  este  cas,  perquè  no  diu  res  de  la  part
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informàtica. Almenys ho haguessin pogut posar dintre de l'expedient perquè no em surt absolutament res.
Però en tot cas li demano que no ens falti al respecte. A veure, tinc aquí el dictamen i surt una altra cosa,
però en tot cas ho van explicar en comissió, però aquí no surt res, al dictamen de la comissió informativa,
on està explicat tot el que és la part informativa que ens està dient vostè. El que diu és «Atès que el 13 de
setembre s'inicien els treballs tècnics per a la redacció de la corresponent acta de reversió del servei
d'explotació, estos fets han motivat que l'empresa», estos fets vol dir que des del 13 de setembre fins al 13
de setembre no s'inicia els treballs tècnics per a la redacció de la corresponent acta de reversió. Però és
igual. Jo l'únic que li estic dient, i li estic dient que li aprovem, l'únic que li estic dient és que ens tingui
respecte i que no ens digui que no ens estem llegint els expedients, perquè és evident que mos els llegim, i
segurament treballem molt més del que altres havien treballat quan estaven a l'oposició. 

Tot  i  això,  crec que,  en tot  cas,  i  pel  que ens  ha dit,  la  confiança dels  ciutadans,  la  credibilitat  dels
ciutadans respecte al nostre grup i  a allò que natros representem i a allò  que vam fer com a govern es
demostra amb fets, es demostra, en este cas, votant, i es demostra també amb el fet  que durant estos
anys són els anys que més inversió pública ha tingut a Tortosa, més inversió pública, i els anys que s'han
abaixat els impostos i s'han congelat. Vostès el que han fet només arribar és incrementar l'endeutament,
apujar els impostos i la inversió pública encara l'estem esperant. Per tant, això són els fets i això és el que
la gent hi confia. I això és el que la gent creu. A partir d'aquí, el que vostè pugui dir aquí, més enllà d'uns
discursos buits, en este cas, pel que fa al que està dient sobre natros com a oposició, a natros ens avalen
uns fets i la confiança de la ciutadania amb el que hem fet al llarg d'estos anys de mandat , sigui el govern
presidit en aquell cas per Ferran Bel, o sigui els anys que he estat jo d'alcaldessa, la màxima inversió
pública de la història que s'ha fet a Tortosa, aconseguint 40 milions d'euros només el passat mandat en
inversions per les subvencions de fora, que és el que li reclamo que facin vostès, que busquin subvencions
i que treballin per tal que els costos per als tortosins siguen els mínims possibles i no s'hagin d'apujar els
impostos com han fet vostès i que estan avui patint les famílies. I només cal que parli amb tothom a nivell
de la ciutat, amb els comerços, amb les indústries i amb les famílies per veure el que estan patint, perquè
ara estan arribant també els rebuts fruits d'aquesta gestió seva.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Roigé. A veure, en primer lloc, les inversions són importants, van ser importants en el
mandat anterior, aquí i a molts ajuntaments, perquè teníem, per sort, un moment a on  hi havia moltes
convocatòries de fons europeus i, per tant, les inversions públiques és evident que eren importants. Ja li
dic que estem demanant moltes subvencions i ja li  he dit abans un milió i  mig d'euros per a les llars
d'infants. 300.000 euros per al clima del mercat, 260.000 euros per al balneari del Porcar. També després
es farà l'arxiu al balneari del Porcar. Per tant, amb els mesos que portem estem aconseguint inversions i en
esta línia treballem. Les inversions no tenen res a veure amb el romanen, amb la despesa corrent, perdó. I,
per tant,  són qüestions diferents.  De fet,  avui  en este  ple  aprovem el  Pla Impuls  de la  Diputació,  on
aconseguim molts de recursos, també en inversions. Però clar, vostè diu «no em falti al respecte», però si
vostè ha parlat de mala gestió. I li dic «no s'ha llegit l'expedient», no perquè li falte al respecte, perquè no se
l'ha llegit, perquè a l'expedient apareix tota la informació del programa informàtic.  I és més, li diré que em
consta que l'altre dia es queixava al ple, que ha parlat amb tècnics de l'Ajuntament preguntant sobre esta
qüestió i li han explicat, per tant, si a l'expedient consta tot el tema informàtic, no, aquí a l'ordre del dia, a
l'expedient, i, a banda, ha parlat amb tècnics, que em consta, sobre esta qüestió no digui que no sabia res
ni les causes d'esta pròrroga vinculada a tot el sistema informàtic que li he explicat. 

Per tant, en esta línia crec que és evident, i a partir d'aquí agraeixo igualment el vot favorable , entenc, de
tots els regidors presents i, per tant, també que la ciutadania entengui que si estem fent aquesta pròrroga
extraordinària és perquè en el seu moment no s'havia previst  aquests canvis informàtics que s'havien
produït de manera substancial el 2014 i abans d'arribar a un litigi amb l'empresa, preferim acordar i que es
pugui  traspassar  de  manera  correcta  i  que,  per  tant,  no  tingui  cap  afectació  per  als  usuaris  de
l'aparcament. En tot cas, s'aprova.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

*-*-*
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I  sense cap més assumpte per tractar,  el  senyor president aixeca la sessió a les  nou hores i  vint-i-vuit
minuts, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

El secretari accidental Vist i plau
sgMGE L’alcalde

sgJJF

-  Pàg. 24 / 24 -           MGE / erc


	ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT
	ASSISTENTS
	I. PART RESOLUTIVA
	I. PART RESOLUTIVA
	PRESIDÈNCIA
	Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb onze vots a favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de MT–PSC–CP (7), ERC–AM (3) i CUP–AMUNT (1); i nou abstencions corresponents als membres de la corporació del grup municipal de JUNTS (9).
	Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb dinou vots a favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de JUNTS (9), MT–PSC–CP (7) i ERC–AM (3); i una abstenció corresponent al membre de la corporació del grup municipal de CUP–AMUNT (1).


